
IZHAJA OD OKTOBRA 1-MT KOT TEDNIK 
S 1. JANUARJEM 1956 KOT POLT EDN131 

OD 1. JAN. 1960 IZHAJA TRIKRAT T E D E N S U 
IZDAJA CP »GORENJSKI TISK* V KRANJ« 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR 
GLAVNI UREDNIK: SLAVKO BEZNIE 

TELEF.: UREDNIŠTVO 24-75 in 21-90, UPRAVA M-tt 
TEK. RAČUN PRI KOMUNALNI BANKI V KBJU»J¥ 
•07-70-135 - IZHAJA OB PONEDELJKIH, S REDAK, 

IN SOBOTAH - LETNA NAROČNINA MS, 
MESEČNA 75, POSAMEZNA ST. 10 DIN 

L £TO XIII., ST. 120 G L A S I L O S O C I A L I S T I Č N E Z V E Z E D E L O V N I H L J U D I Z A G O R E N J S K O SREDA, 12. OKTOBRA 19G0 

Mesec 
tehnike 

wo 1960 se nam zdi kot uvod-
*° leto v desetletje znanstvenih 
".tehničnih dosežkov, ki bodo 
??'r2 celo presegli meje člove-
*|* domišljije. 

'jhnika je izredno pomembno 
^narodno občilo, je vez med 

med narodi, državami in 
^"tinenti; že danes nam tehni-
? odpira pota v vesolje. Z no-
l1rt} tehničnimi pridobitvami po-
*al« svet vsak dan manjši in ne-

in«tnersi. 
"to*! ki stremimo za izpopolnje

nem gospodarstva in se trudi-
^° . za izgradnjo socialistične 

Tu}bc, smo še posebno zainie-
re5lrani, da hodimo v korak z 
*Zvojem tehnike in znanosti v 
. I f J i svetu. Njena vloga postaja 

dneva v dan večja in pomemb
na. 

P<* bi mogli čim uspešneje iz-
*)ati smernice V. kongresa Zve-
*lr,ženirjev in tehnikov Jugosla-

-.l,e>je Sekretariat Zveze inženir-
v. *n tehnikov Slovenije sprožil 

?

rJ"do z a izvedbo MESECA 
J-HNIKE, kot enotne in splošne 
^""'•festaciie tehnične dejavnosti 

Sloveniji. 
" Mesecu tehnike bomo dali 

f0,idarek na uvaian'-e tehnike in 
"Movejhh tehničnih dosežkov v 

.5a področja človeške dejavnosti 
t

 T. *a širjenje in uveljavljanje 
V>nične misli in 'širjenje tehnič-
' kulture med najširše plasti 

Rivalstva. 
j j zvezi z Mesecem tehnike, 
po društva Ljudske tehnike in 

inženirjev in tehnikov po 
tt

0r,eniski napravila pregled po-
j in možnosti za uvajanje in 
Izpolnjevanje tehničnih novitet 
WL*đsih podjetjih. Organizirali 
M; članstvo za uvajanje novih 
'ploskih postopkov, izbolnav 
t-J*popolnitev ter za specializa-

v podjetjih, za proizvodne 
f&Peracije in za formiranje skup-
J* . t ehn ičn ih , servisnih in drugih 

Skrbeli bodo za moderni-
» C i '° tehničnih naprav na vseh 

dfoč;ih — v industriji, kmetij-
trgovini, prometu, gostin-

Pr"ri l n V P l s a r n a ^ 5 konkretnimi 
edlogi in tehničnimi elaborati. 
V »• i 

Pol u Z t v e m organizmu komune, 
»f'I 0 v stanovanjskih skupnrj-
jg» kjer državljani že uspešno 
iv

u.!e>° vsa vprašanja izboljšanja 
j . ° ' e £i življenja, kulturne in 
£0rtne dejavnosti, skrbi za otro-
I , n družino, itd., se morajo ob-
kQ! • društva in tehniški stm-
LVniaki zelo uspešno vključiti 
j / Pomočniki za reševanje vseh 
g Važnih komunalnih problc-
E v- Judi pri planiranju, gradnn 

opremi mreže različnih usta
l i 'n objektov, ki se porajajo v 
S s " ' ' '° r n o ^ n o koristno priteg-
,f' Mrokovniake najrazličnejših 
W> [n specialnosti- Tudi v za-

"cm življenju na) tehnika po-
kari > n n ' J H U ' e državljanom vsa-

d^evno življenje. 
jjjjr**fo<i skrb in naloga vseh na-
mL. topnih organizacij pa mora 
•»j* °*tatt delo pri izobraževa-
f\ "šolanju strokovnih kadrov. 
Po l f r n 5 0 tHC^1 Prccel govorili na 
u™edel}kovem posvetovanju no-
jj arJev in naših strokovnjakov, 
jL** pripravila Društvo no-
lt Vjev Slovenije in Zveza in-

lricv in tehnikov Slovenije. 
-I 

V z g o j n o - i z o b r a ž e v a l n a d e j a v n o s t p r e d O L O 

Ustvarjati človeka nove 
družbe 

Seje so se udeležili tudi predstavniki šolskih in vzgojnih zavodov, 
pedagošk i delavci in predstavniki družbenih organizacij ' 

r 

KRANJ, 11. oktobra - Okrajni ljudski odbor, ki načrtno izbira 
in pripravlja posamezne probleme in jih predlaga v pretres od
bornikom, je to pot predložil v razpravo glavne probleme v/.gojno-
izobraževalne dejavnosti v okraju. Tako je bilo danes na 45. seji 
prebrano poročilo o delu in problemih šolstva, poročilo o dejav
nosti Zavoda za pedagoško službo v preteklem šolskem letu, poro
čilo o razvoju in dejavnosti delavskih univerz ter kot četrto 
poročilo iz celotne problematike izobraževanja tudi poročilo o 
delu Zavoda za izobraževanje kadrov in proučevanje organizacije 
dela v Kranju. 

Iz obsežnih poročil in tabel 
posameznih problemov je bilo 
razbrati osnovno težnjo — pri-
lagojevati in približevati vse 
vzgojne in izobraževalne usta
nove našim razmeram, osposab-
1 jati ter strokovno in ideološko 
vzgajati zlasti mladega človeka 
za njegovo aktivno sodelovanje 
v novi — socialistični družbi. — 
Ob vseh teh poročilih pa je iz
nenadilo samo to, da se je k tej 
pestri in pereči problematiki 
od vseh odbornikov ter gostov 
sodeloval v razpravi samo eden 
izmed udeležencev. Po krajšem 
premoru so odborniki razprav
ljali še o predlogu Gorenjske 
turistične zveze za gradnjo 
zimsko-športnega centra na Ve
lom polju ter o položajnih pla
čah uslužbencev Okrajnega za
voda za socialno zavarovanje v 
Kranju in njegovih podružni
cah v okraju. 

536 milijonov dinarjev za 
vzdrževanje šol 

Prvi se je povzpel na govor
niško mesto predsednik Sveta 
za šolstvo pri O L O tov. Milan 
Ogris, ki je prebral poročilo o 
stanju in problematiki šolstva v 
našem okraju. Ugotovil je, da 
je prvotna bojazen in nezaupa
nje v reformirane oblike in na
loge našega šolstva ob izdatni 
podpori celotne družbe popolno
ma odstranjena. Zatem je po
jasnil nekatere probleme osnov
nih šol, predšolskih ustanov in 
zavodov ter posebnih in drugih 
šol v okraju. Ko je govoril o 
šolskih prostorih in investicijah 
za gradnjo šol, je omenil zani
miv podatek, da se bo v pr i 
hodnjih letih število šoloobvez
nih otrok zmanjševalo, in sicer 
od 18.953 otrok na osnovnih šo
lah, kolikor j ih je bilo v pre
teklem šolskem letu v našem 
okraju, na 17.004 v šolskem letu 
1904 65, kar pomeni padec za 
1949 otrok. 

Skupnost daje velika sredstva 
za šolanje oziroma za vzgojo 
človeka. Samo za redno vzdrže
vanje šol (brez investicij itd.) je 
predvidenih letos v okraju 
skupno 536 milijonov dinarjev. 
Nekatere občine kot na primer: 
Železniki, Skofja Loka in Z i r i , 
dajejo v ta namen celo nad 32 
odstotkov celotnih proračunskih 
sredstev, kar je mnogo. 

Posebno poglavje v poročilu 
zavzema problem samouprav
ljanja v šolstvu in drugih pro
blemih. 

Dušan Bavdek, k i se je ogla
sil zatem k besedi (edini disku
tant!) je omenil predvsem tri 
stvari, k i so po njegovih bese

dah zelo važne za prilagojeva-
nje šol današnjim potrebam in 
razmeram. Tu je omenil pove
zavo šol s proizvodnjo, kar je 
zelo malo razvito, zatem večje 
upoštevanje komunalnih in 
krajevnih razmer pri sestavlja
nju učnih programov ter usmer-
jevanje šolske mladine v ustrez
ne poklice. 

Upoštevali življenjske 
izkušnje 

Slavica Zirkelbach, direktor 
Zavoda za prosvetno in peda-

(Nadaljevanje na 4. strani) 

Delo Obč inskega odbora S Z D L Kranj 

P r i p r a v e n a k r a j e v n e k o n f e r e n c e 

Pretekli petek so se zbrali na 
občinskem odboru S Z D L v Kra 
nju predsedniki in tajniki 
osnovnih organizacij SZDL. Go
vorili so o nalogah v zvezi s 
pripravami na bližnje krajevne 
konference in kako vskladiti de
javnost novih organizacij z za
ključki V . kongresa. Hkrati so 
sklenili, da se bodo na sejah od
bora pogovorili tudi o odnosih z 
občinskim odborom SZDL, o od
nosih s krajevnimi odbori in od
bori ostalih organizacij ter o 
razvijanju sekcij. Pretežni del 
razprave so namenil: konkretnim 
nalogam za konference. To je 
reorganizacija nekaterih osnov
nih organizacij, izbiri kadrov za 
nova vodstva in vprašanjem pro
stora. 

Kot so se doslej zedinile orga
nizacije, bo v bodoče v občini 33 
krajevnih organizacij z nekate
rimi podružnicami, namesto 47 
osnovnih organizacij. Na podeže
lju bodo vskladili njih dejav
nost z območji krajevnih odbo
rov v mestih pa z območji sta
novanjske skupnosti. Ta teden 
proučujejo odbori tudi kadrov
ska vprašanja. S pomočjo anali
ze dosedanje delavnosti odbo
rov bedo izbrali v nova vodstva 
najboljše člane. Hkrati bodo 
vključili v delo tudi več mladih 
ljudi. 

Na sestanku je bilo sli.šati tu
di veliko pripomb zaradi po
manjkanja prostorov. Večina or
ganizacij je namreč brez njih 
ali pa j ih imajo skupaj z drugi
mi organizacijami. 32 organiza
cij nima prostorov, v katerih bi 
lahko razvile svojo aktivnost, 15 
organizacij pa samo po en pro
stor, ki ga uporabljajo z drugi
mi organizacijami. 

In še ena neposredna naloga 
čaka sedanje odbore. V prihod
njih dneh bodo namreč po vseh 
krajih zbori volivcev. Naloga 
organizacij S Z D L je, da spod
buja ljudi za udeležbo, kajti 
zbori bodo precej zanimivi. Ob
ravnavali bodo gibanje gospo

darstva v letošnjem letu, o 
izpopolnjevanju investicijskega 
programa. Hkrati bodo dali od
borniki odgovore na vprašanja 
volivcev na prejšnjih zborih, ter 
poročilo o delu UO in nekaterih 
drugih vprašanjih. 

-k 

r 

D O M A . . . 

• *«" 11 I T . I I . oktobra 
5*t*Je makedonskega naroda, 
jt' oktober, so danes slovesno 
Proslavili v Prilepu, kjer je 
n a danaSnji dan pred 19. leti 
Počila prva partizanska pu-
Jj*. Sinoči so v Prilepu iz-
^ 0 ( H i improviziran napad na 
b i v * o bolgnrsko policijsko po-
s l a H medtem ko Je bila v 
ko ran i Narodnega gledališča 
JjOvesna akademija. Med dru-

sta se je udeležila tudi 
c 'ana Ivršnega komiteja Cen

tralnega komiteja Zveze ko
munistov Makedonije Blago-
je Talevski in Vera Aeeva. — 
Danes pa so prebivalci Prile-
pa položili številne vence in 
cvetje na partizanske grobo
ve. 

B B O O R A D , II. oktobra -
Tu bo jutri posvetovanje o 
izvajanju resolucije Zvezne 
ljudske skupščine o izobraže
vanju strokovnih kadrov. 
Proučili bodo nekatere izkuš
nje iz dosedanje aktivnosti in 
govorili o skupnem akcijskem 
programu in medrepubliškem 
sodelovanju ter o delu in po
gojih za izvajanje te resolu
cije. 

. . . IN PO SVETU 
K A I R O , i i . oktobra - Pred

sednik Z A R Naser bo jutri 
govoril v parlamentu o raz
voju mednarodnega položaja 
v zvezi z zasedanjem Gene
ralne skupščine O Z N . O tem 
sta se včeraj pogovarjala 
predsednik Naser in indijski 
premier Nehru. Ta se je po 
povratku iz Ne Yorka v New 
Delhi zadržal nekaj CTLRS V 
Kairu. Pričakujejo, da bo Na
ser v parlamentu poročal o 
stikih, ki jih je imel v Nevv 
Yorku, predvsem pa o razgo
vorih z državniki prijatelj
skih in neodvisnih držav. 

O I G A Z I ! N P O J A V I 

V . 

V d r v e č e m a v t o b u s u 
Čas: po avtobusnem voznem redu 
Prizorišče: marsikateri avtobus na katerikoli progi 
Lepo nedeljsko popoldne. Na avtobusni postaji stoji ve

lika gruča ljudi in se nestrpno ozira proti ovinku, izza 
katerega bo pripeljal avtobus. Med njimi so tudi Tone, Janez, 
Francelj in se nekaj njihovih prijateljev, ki so se namenili 
na ples v bližnji večji kraj. Sami mladi, zdravi fantje so to. 

Končno se avtobus le prikaže in ljudje glasno izražajo 
svoje zadovoljstvo. Toda — potnikov je veliko, avtobus je 
majhen, naši fantje pa močni in gibčni. Zakaj naj bi bilo 
torej čudno, če so mladeniči vsi dobili svoje sedeže, brez njih 
pa so ostali mnogi starejši Izudje, med njimi tudi oče z 
majhnim otrokom v naročju, stara ženica in invalid. Fantje, 
ki so lepo udobno sedeli, so jih brezbrižno opazovali in očitno 
je bilo, da so bili zelo zadovoljni s svojim položajem. Nihče 
ni ničesar rekel, sprevodnik se je le stežka prerival, da je 
prišel do denarja za karte. Le enkrat je zaklical šoferju, da 
naj vozi počasneje. Avtobus je bil pač eden tistih — skoraj
da odsluženih vozil, ki vozijo na manj pomembnih progah 
in ni najbolj primeren za slabo, močno ovinkasto cesto. 

Fantje se pripeljejo na cilj. Tone, Francelj, Janez in drugi 
se dobre volje prerivajo k izhodu, na prazne sedeže pa se 
utrujeno spustijo oče z otrokom, stara ženica in invalid. 

Ta dogodek ni nenavaden, nasprotno, prav vsakdanji je. 
In vedno znova se ob njem vprašujemo: Kakšno srčno kulturo 
imajo ti ljudje? Ali so ti fantje že kdaj slišali vsaj o osnovnih 
pravilih, ki morajo urejevati odnose do soljudi, v tem pri
meru do starejših? Kako je mogoče mlademu in zdravemu 
fantu gledati, kako se drugi težko držijo v poskakujočem 
avtobusu? 

To, kar bi moral vsakdo ie občutiti, je težko učiti. Toda 
včasih je take brezsrčneže le potrebno na ta ali oni način 
posvariti. Morda je prav storil sprevodnik, ki se je na sede
čega fanta obrnil z vprašanjem: »Kje si pa ti hodil v šolo?* 
»Zakaj?« »Zato, ker se nisi naučil, da se mora odstopiti pro
stor stari ženici. Takoj vstani!« Fant je zardel in vstal. Tudi 
tak sprevodnikov način učenja lepega vedenja je dober in 
če ne gre drugače, zakaj ga ne bi uporabljali vsi sprevodniki? 

S seje upravnega odbora O Z Z 

novimi odnosi v kmetijstvu 
" P j s ^ š J t i k s r a t v r a z v o u t? d e j a v n o s t i v z p o r e d n o z o s t a l i m 

d r u ž i n n o - e k o n o m s k l m n a p r e d k o m 

z 
K i : o Brjjiihasllsjti utrditi k i m t l l r t « z i d u g i - A\tlvon m a j i h zadružnikov 

no/o vs?blnj d;la - E iotnost v gospodarjenju z gozdovi 
Kranj, 10. oktobra. — Seje UO Okrajne zadružne zve

ze, ki je bila danes v prostorih Okrajne trgovinske zborni
ce, so se razen članov tega organa udeležili tudi sekretar 
Okrajnega komiteja ZKS tovariš Janko Rudolf, sekretarji 
občinskih komitejev ZK, člani občinskih komitejev I.MS in 
drugi. Taka udeležba je bila zaradi važnih perspektivnih 
vprašanj, ki so bila na dnevnem redu te seie. Razpravljali 
so namreč o perspektivnem razvoju kmetijskih zadrug in 
o us'reznih organizacijskih oblikah v tej zvezi, zatem o de
lu mladih zadružnikov ter o racionalnejšem oziroma enot
nejšem gospodarjenju z gozdovi. Skupna ugotovitev je bi
la, da je treba z novimi odnosi in novimi organizacijski
mi oblikami zagotoviti hitrejši razvoj tudi v kmetijstvu 
in gozdarstvu, kakor je to v ostalih gospodarskih dejav
nostih. 

Šibke zadruge v škodo članom 
in skupnosti 

O prvi točki dnevnega reda je 
govoril predsednik Okrajne za-

družne zveze, tov. Martin K o 
šir. V glavnem je pojasnil se
danje stanje razdrobljenega 
kmetijstva pri nas na Gorenj

skem, ki nikakor ne ustreza po
trebam preskrbe prebivalstva, še 
manj pa perspektivnim težnjam 
kmečkih proizvajalcev. Kmet i j 
ske zadruge so prešibke. Mnoge 
od teh nimajo strokovnega ka
dra niti sredstev za štipendije, ' 
nimajo traktorjev, ne druge me
hanizacije in zato niti ne mo-
rejr. pomagati članu-kmetovalcu, 
da bi hitreje dvigal proizvodnjo 
in ivojo življenjsko raven. Da bi 
delno kr i l i režijske stroške, se 
mnoge zadruge ne morejo ločiti 
od rjznih postranskih dejavno
sti. Ponekod imajo celo čevljar-
sk ? delavnice in drugo obrt. To 
P3 j ih še bolj oddaljuje od 
osnovne obveznosti - pomoč 

(Nadaljevanje na 4. strani) 

M O T I V S P O K L J U K I : Foto: F. Pcrdan 



Z N A I I H K R A J E V 

Invalidski teden r N A S I A Z O O V O I N A S I A Z O O V O I 

Kranj — V počastitev 15. let
nice Zveze vojaških vojnih i n 
validov Jugoslavije bosta občin
ski in okrajni odbor Zveze V V I 
Kranj izvedla Invalidski teden 
z bogatim in pestrim sporedom, 
za. katerega že dolge tedne teko 
skrbne priprave. 

Invalidski teden bo v času od 
22. do 29. oktobra. Obč. Zveza 
vojaških vojnih invalidov Kranj 
bo ob tej priložnosti razvila 
svoj prapor. V ta namen so i n 
validi zainteresirali nad 100 de
lovnih kolektivov večjih i n 

Š T E V I L O Č L A N S T V A 
NARAŠČA 
Kranj — Družina Počitniške 

Eveze tovarne Iskra beleži le
tos tretje leto obstoja. To sicer 
n i dolga doba, a je vendar že 
v tem času lepo napredovala. 
Število članstva je iz leta v le
to naraščalo, tako da je od pr
votnih 28 članov prišlo v letoš
njem letu že na 180 članov. 

Dejavnost družine je v glav
nem v organizaciji izletov, z na
menom spoznavati lepote naših 
krajev, kulturne in zgodovinske 
spomenike, kraje iz NOB in 
uspehe socialistične graditve. 
Nadalje PočitnLšika zveza omo
goča svojim članom prijetno 
preživljanje letnega oddiha ši
rom po Jugoslaviji. 

Letos je družina organizirala 
vrsto izletov, k i se j ih je udele
žilo okrog 300 udeležencev i n 
so prevozili 1800 km. 

PREMALO ZANIMANJA 
Jesenice — Člani občinskega 

strelskega odbora na Jesenicah 
so na svoji zadnji seji med 
drugim govorili tudi o delu pio
nirjev na področju strelskega 
športa v šolah jeseniške občine. 
Ugotovili so, da stanje ni naj
bolj rožnato, ker se učiteljstvo 
vse premalo zanima za to zvrst 
športne dejavnosti. Zlasti k r i 
tično je stanje v Kranjski gori 
in Žirovnici. Zato so sklenili, 
da bodo vsem šolam predlagali 
enourni tedenski pouk v stre
ljanju, k i naj bi ga vodil i te-
lesno-vzgojni učitelji. Občinski 
strelski odbor pa bo v prihod
nje skrbel za strelska šolska 
prvenstvena tekmovanja. 

ZADNJE PRIPRAVE PRED 
PRAZNOVANJEM 
Kranj — V petek, 14. oktobra, 

bo imel Okrajni odbor Ljudske 
tehnike Kranj redno sejo, na 
kateri bodo razpravljali o do
končnem programu praznova
nja Meseca tehnike, k i ga bo
do po vseh krajih Gorenjske 
pričeli praznovati v soboto, dne 
15. t. m., in ga zaključili 15. no
vembra. Po dosedanjih pripra
vah je program praznovanja ze
lo bogat in skoro ne bo dneva, 
da ne bi bilo kakšne prireditve, 
pripravljene v ta namen. 

Na seji pa bodo razpravljali 
tudi o delu nekaterih komisij 
pr i tem organu. -an 

GRADNJA GOZDNE CESTE 
Tržič — Letos so pričeli z 

gradnjo gozdne ceste Lom—Ja-
vornik. Iz gozdnega sklada je 
za gradnjo za letos namenjenih 
6 milijonov dinarjev, Občinski 
ljudski odbor pa je prispeval 
600.000 dinarjev. Do sedaj so 
porabili že 5 milijonov iz gozd
nega sklada in vseh 600.000 din 
od občinskega odbora. 

manjših podjetij ter družbenih 
organizacij, naj bi za skromne 
denarne prispevke v njen pra
por pribili zlate in srebrne spo
minske žebljičke. S tem pr i 
spevki po 3000 in 2000 dinarjev 
bi tako organizacija vsaj delno 
lahko kri la izdatke v zvezi z or
ganizacijo Invalidskega tedna. 
Žal pa mnoga podjetja za to ak
cijo invalidov doslej niso poka
zala kdo ve kakšnega razume
vanja. 

V okviru Invalidskega tedna 
bo vrsta športnih tekmovanj, na 
katerih ne bodo sodelovali sa
mo invalidi iz Kranja, pač pa 
iz vse hkrajev Gorenjske. Zad
nji dan Invalidskega tedna bo 
okrajna invalidska organizacija 
imela slavnostno sejo in spre
jem pri predsedniku OLO Kranj 
tov. Vinku Hafnerju, v Delav
skem domu pa slavnostno aka
demijo. Razen tega bodo v Lev
stikovi ulici odprli Invalidski 
klub, kjer se bo razvilo sredi
šče kulturnega, športnega in 
družbenega izživljanja inval i 
dov in borcev. 

AGROTEHNIČNI UKREPI 
Tržič — Na posestvu Brdo je 

kmetijska zadruga izvršila ne
katere agrotehnične ukrepe, i n 
sicer polno gnojenje, da bi s 
tem povečali količino dušika i n 
humusa v zemlji, obrezali so 
sadno drevje in ga očistili, sedaj 
v jesenskem času pa bodo te
meljito gnojili z umetnimi gno
j i l i i n posadili manjkajoča dre
vesa. * 

• 
i 
• 

v. 

Pravijo, da vedo stari l jud
je precej povedati o tem in 
onem. Ko sem bi l zadnjič v 
Kranjski gori sem obiskal tu
di 74-letnega P E T R A J A K -
L J A , mizarskega mojstra v 
pokoju. Povedal mi je marsi
kaj zanimivega, toda ne da 
se vsega napisati. Poslušajmo 
najzanimivejše misli , k i j ih 
je nanizal v najinem razgo
voru. Jakljevemu očetu pra
vijo tudi kranjskogorski 
»•Pavlina«, saj rad pove tudi 
kakšno okroglo. Takole je za
čel: 

»•Veste, rodil sem se pred 
74. leti 31. oktobra v Kranj
ski gori. Seveda sedaj sem 
star šele 74. let in se poču
tim še mlad. Petinštirideset 
let sem opravljal svoj mizar
ski poklic, zdaj pa sem se 
zaposlil pri žičnici »Vitranc«. 
Tu pomagam pri vseh delih, 
največ pri tesarskih, mizar
skih, črkoslikarskih, pleskar
skih, najljubša prijateljica pa 
mi je samokolnica. Brez nje 
skoraj ne bi mogel živeti.« 

Pogovor sem napeljal malo 
na zgodovino Kranjske gore. 
Tudi o tem mi je oče hitel 
pripovedovati v svojem na
rečju, zakaj pravijo Kranj -
skogorčanom »-Borovci-«? 

»Ogrski kraljici se je sa
njalo, ko se je vozila s ko
čijo okrog, da bi rada imela 
kapelico na belem produ. Res, 
bel prod so našli tam, kjer 
teče danes v Kranjski gori 
Sava Dolinjka. Ker so na 
tistem mestu stali trije bo
rovci, so jih morali požagati, 
če so hoteli zgraditi kapelico. 
Ze takrat sta stali tam dve 
domačiji, in sicer pri Španu 
in pri Bobku. Še danes naj
demo ti dve stavbi na tem 
mestu. No, od tod ime ^Bo
rovci.« 

»•Od kdaj pa ste zaposleni 
pri žičnici?« 

»Tu delam že 17 mesecev. 
Najbolj me je veselilo delo, 
ko smo podirali 140 let stare 
smreke, na mestu kjer bo 
stal nov hotel na Vitrancu. 
Ta pa bo nedvomno precej 
pripomogel k izboljšanju tu
rizma v Zgornjesavski doli
ni.-« 

»Kaj ste doživeli najlepše
ga pri opravljanju svojega 
mizarskega poklica?« 

»Lepega je bilo precej. Naj
bolj pa sem zadovoljen, da 
sem izučil 30 učencev v do
bre kvalificirane in visoko
kvalificirane mizarske moj
stre. ~Vsi ti so danes na do

brih delovnih mestih po na
ših podjetjih.« 

»Ste imeli v življenju, ra
zen mizarskega poklica, še 
kakšnega »konjička«?« 

»Največje veselje sem imel 
za odrske deske. Naj vam po
vem samo to, da sem kar 33 
krat igral Krjavlja in sem 
prepričan, da bi ga danes 
spet zaigral, kot nekoč. Samo 
škoda, da je v Kranjski gori 
prosvetna dejavnost precej 
zamrla. To pa tudi iz objek
tivnih vzrokov, ker zato sploh 
nimamo primernih prostorov.« 

In za konec nam je oče iz
pod Vitranca povedal še eno 
okroglo: 

0 »Zgodilo se je 1919. leta. 
$ Obiral sem onkraj Save 
O listje za koze. Seveda, 
# to je bilo že na avstrij-
• sko-jugoslovanski meji. 
% Zalezovati me je začel 
% neki carinik, ki je imel 
0 kaj slabe misli o meni, 
9 ker me je videl, da no-
9 sim nahrbtnik. Ko sem 
£ ga zagledal sem jo ucvrl 
O čez Savo, on pa za me-
0 noj. Revež je prebrodil 
0 Savo in bil ves moker. 
9 Zavpil je zakaj bežim, 
% kam se mi mudi. Mislil, 
% je, da me bo ujel, da kaj 

tihotapim. Jaz pa sem 
se mu nasmejal in mu 

hudomušno odgovoril, da 
hitim domov, kjer nie 
čakajo lačne koze. To je 
bil jezen, ko je bil ves 
njegov trud zaman.« 

M. ZivkoviČ 

PETER JAKELJ 

Z a m o t e l o m š e V i t r a n c 
Kranjska gora — Na žalost 

primer motela v Kranjski gori 
ni osamljen, sa j je ista usoda 
doletela tudi restavracijo na 
Vitrancu, le s to razliko, da so 
tu prišli šele do temeljev. Na
črti so na Vitrancu predvide
vali nov gostinski obrat, k i bi 
imel 70 sedežev in 20 ležišč. — 
Ker ima Vitranc žičnico in je 
tako dobro povezan s Kranjsko 
goro, so menili, da več preno
čišč tam ne bi urejali. Pomanj
kanje sredstev je nadaljevanje 
teh del sedaj onemogočilo. 

Na Vitrancu sta sedaj že dva 
buffeta, vendar ne ustrezata 
popolnoma. Pr i srednji postaji 

je buffet Bedanec, na vrhu pa 
buffet Mojca. Gostišče pri sred
nji postaji je posebno obreme
njeno pozimi, ker so smučarski 
tereni dostopni tudi amaterjem. 
— medtem, ko smučišča na vr
hu zahtevajo izurjenega smu

čarja. Ker so prav sedaj nare
dil i program za izdelavo dalj
še, a lahke smučarske proge, k i 
bi privabljala veliko ljubiteljev 
smučanja, je prav škoda, da ni 
izgledov, da bi se gradnja re
stavracije kmalu nadaljevala. 

m a n i f e s t a c i j a 
L j u d s k e t e h n i k e 

Tržič — Na zadnji seji občin- skem, ki bo 30. oktobra v T f 

skega odbora Ljudske tehnike v ču. Sklenili so, da bo zbiral' 
Tržiču so največ govorili o pr i - članov vseh društev Gorenji 
pravah za izvedbo prvega zleta pri železniški postaji, od ^ 
Ljudske tehnike na Gorenj- bo šla povorka motoristov, 8 

tomobilistov, pionirjev s ski r . . 

Š e e n strelski prapor 
j i , članov Aerokluba z m odel' 
in ostalih članov društev W ud' 

Kranj — V nedeljo, 16. okto
bra, bo na Planini pri Kranju 
spet večja in pomembnejša 
strelska prireditev. Člani strel
ske družine »Tone Nadižar« iz 

Govorili so o komunalnih 
problemih 

Cirč pri Kranju bodo razvili 
družinski prapor, k i mu bo ku-
moval delovni kolektiv G P Z 
Mlekarne Cirče. Slovesnost bo 
pred Mlekarsko šolo in se je 
bodo razen ostalih prebivalcev 
udeležili tudi člani mnogih 
strelskih družin in zastopniki 
družbenega in političnega živ
ljenja v Kranju. 

Strelska družina v Cirčah ima 
že staro strelsko tradicijo. Ra
zen manjših prekinitev, je bila 
ves čas obstoja dokaj aktivna 
in pomemben člen v razvoju in 
delu strelskega športa na Go
renjskem. Prapor, k i ga bodo v 
nedeljo razvili , bo na Gorenj
skem že dvanajsti po vrsti. 

-an 

ske tehnike preko celega m e 6 t ^ 
do Trga Svobode, kjer bo g l a

v i 

na svečanost. Na Cankarji 
cesti bodo izvedli spretnost 
vožnje motoristov in m o j ^ 
stov v izvedbi A M D Tržič, 
Trgu Svobode bodo tekmoV 
pionirjev, na nogometnem 

a nJ a 

11« IIU^VUIUVMV.- j 

bodo pomerili m« 0 

tudi 
it 

Šenčur — Pred dnevi je bil v 
sejni dvorani Zadružnega doma 
v Šenčurju razširjeni sestanek 
tamkajšnjega političnega akti
va, ki mu je prisostvoval tudi 
predsednik Občinskega odbora 
SZDL Kranj Stane Božič. Raz
pravljali so o političnih in go
spodarskih problemih v Šenčur

ju. Med drugim so obravnavali 
tudi gradnjo avtobusnega po
stajališča. Da bi lokacija posta
jališča čimbolj ustrezala tam
kajšnjim prebivalcem, so izvo
lili posebno komisijo, ki si bo 
ogledala teren in poskrbela vse 
potrebno, da bodo z gradnjo 
čimprej pričeli. -an 

PREDVAJANJE 
IN ZNANSTVENIH 

obseg nasadov 
je določen 

Tržič — Za organizacijo sad
jarske proizvodnje in ureditev 
plantažnih nasadov na območju 

-VI VPRAŠUJETE - Ml ODGOVARJAMO 
JAVNO KOPALIŠČE 
SE VEDNO ZAPRTO 
VPRAŠANJE - Dobili smo 

več pisem bralcev našega lista, 
ki prosijo pojasnila v zvezi s 
kranjskim kopališčem na Stari 
cesti. Omenjeno kopališče je bi
lo v letošnji letni sezoni — kar 
je običajna stvar — zaprto. Ne
običajno pa je to, da kopališča 
tudi s pričetkom jesenske sezo
ne niso odprli. Zato njegove k>-
ristnike upravičeno zanima, ka , 
je z edinim javnim kopališčem 
v Kranju in kdaj ga bodo odprli. 

ODGOVOR - Na Upraivi 
Zdravstvenega doma v Kranju, 
ki je doslej upravljal s tem pre-
poirebnim javnim objektom, še na sedanji cesti nešte to nevar-
nismo dobili nekega jasnega, za nih ovinkov. 
bralce razveseljivega odgovora. ODGOVOR — Na Upraad za 
Povedali so nami, da je čistilno ci\ste smo izvedeli, da KO cesto 
kopališče z vsemi pritiklinaml, Lipniea— Kanina gorica—Radov-
že dalj časa last Okrajnega «a- ljica prav v teh dneh pričeli po
voda za socialno zavarovanje v pravlja.ti. Valjanje ceste bo tra-
Krandoi. Zato KO na zadnji seji jalo še približno 14 dni. Gradnja 
upravnega odbora sklenili, da cciste, ki naj bi obšla Kamno ge-
bodo preko tega Zavoda in pre- rico, pa je za sedaj zaradi oo-
ko Občinskega ljudskega odbora manjkanja finančnih sredstev 
posredovali, da kopališče kot ne- odpadla. Je pa v perspektivnem 
strokovna enota Zdravstvenega planu in so načrti zanjo že iz-
doma, ne bo več v njihovi pri- delani. Do realfczacije bo prišlo 
stojnosti. O potrditvi njihovega v obdobju od 1961. do 1965. leta. 

sklepa in sploh o rešitvi te za
deve bomo zvedeli še v tem ted
nu, ko bodo o vsem razpravljali 
skupno z Oddelkom za družbene 
službe pri ObLO. 

ROK GRADNJE 
ŠE NI DOLOČEN 
VPRAŠANJE - Prebivalci 

Kamne gorice in Krope sprašu
jejo, kdaj bodo pričeli z uredit
vijo ceste Lipnica—Kamna gori
ca— Radovi j ica, k i je v zelo sla
bem stanju. Promet po njej je 
precejšen, a je zelo otežkočen. 
Nadalje pravijo, da 6e že dalj 
časa govori o gradnji nove ce
ste, k i ne bo šla skozi Kamno 
gorico, ampaik ob njej, ker je 

Kovorja, Bistrice in Leš je že 
določen okvirni obseg posamez
nih nasadov. Elaborat za zgra
ditev teh nasadov bodo izdelali 
strokovnjaki Okrajhe zadružne 
zveze iz Kranja. Na območju, 
k i je primerno za sadjarstvo, 
bodo sčasoma nastali strnjeni 
plantažni nasadi, ki bodo obse
gali 30 hektarov površine. 

Take nasade bodo uredili v 
Palovičah, Lešah, Brezjah pri 
Tržiču in v Kovorju. — Podrob
ne geološke in pedološke razi
skave bodo opravili strokovnja
k i Zadružne zveze iz Kranja. 

ALARMNO SIRENO SO 
DOBILI 
Kokrica — V nedeljo, 9. okto

bra popoldne, je bila na K o k r i -
ci pri Kranju velika gasilska 
svečanost, k i jo je priredilo 
tamkajšnje poklicno gasilsko 
društvo. Ob tej priložnosti je 
društvo na svečan način otvo
rilo novo električno alarmno si
reno, ki so jo montirali na no
vem gasilskem domu. Razen te
ga je bila tu tudi velika sektor
ska gasilska vaja, na kateri so 
nastopili člani gasilskih enot iz 
Preddvora, Suhe, Predoselj, K o -
krice in tovarne Iskre iz K r a 
nja. Slednja gasilska enota je 
domačinom pokazala, kako se 
gasi z modernimi gasilskimi 
aparati. Prireditvi je prisostvo
valo več sto domačinov in oko
ličanov, -an 

F. V. BLED 
VPRAŠANJE - S starši živi

te v skupnem gospodinjstvu in 
j ih preživljate, zanima vas ali se 
vam bo to priznalo v zapuščinski 
razpravi pri dedovanju. 

ODGOVOR: V skladu z 38. čle
nom Zakona o dedovanju (Urad
ni list FLRJ št. 20/55) gredo pre
živelemu zakoncu in zapustniko
vim potomcem, ki so živeli z za
pustnikom v istem gospodinj
stvu, gospodinjski predmeti, ki 
so namenjeni za zadovoljitev 
njihovih vsakdanjih potreb. 

R. K, TRZlC 
VPRAŠANJE - Ste v rednem 

delovnem razmerju in ste upra
vičeni do pokojnine. Zanima vas 
do kakšnega odstotka boste 
upravičeni, če ste nadalje zapo
sleni. 

ODGOVOR - V skladu s 70. 
členom Zakona o pokojninskem 
zavarovanju delavcev in usluž
bencev (Uradni list FLRJ števil
ka 51/57) se zavarovancu, ki iz
polni pogoje za polno pokojnino 
pi dela še naprej poln delovni 
čas. poveča pokojnina za 5 % 
vsako dopolnjeno leto dela. 

F. J. KRANJ 
VPRAŠANJE - Po letU 1945 

Bte Služili v enoti K N O J in vas 
zamma ali so vam ta čas šteje 
v pokojnino. 

ODGOVOR - Ker ste ostali v 
enoti JLA z namenom, da od
služite vojaški rok, se vam po 
to'ki 2. člena 36. zakona o po-
koinin kem zavarovanju (Urad
ni list FLRJ št. 51/57) ta čas ne 
šteje v pokojnino. 

K. V. SKOPJA LOKA 
V P R \ Š A N J E - Ker ste pr i -

kr.ij ;<ni zaradi oporoke, vas za
nima v kolikšnem času lahko 
uveljavite svoje pravice. 

ODGOVOR - Zmanjšanje opo
ročnih razpolaganj se lahko zah
teva v treh letih od razglasitve 
oporoke v skladu s 46. členom 
Zakona o dedovanju (Urad. fist 
FLRJ št. 20/55). 

G. Z. KRANJ 

VPRAŠANJE - Zaposleni ste 
v večji gospodarski organizaci
j i , k i nima pravilnika o delov
nih razmerjih. Zanima vas, ali 
ga mora imeti. 

ODGOVOR - V skladu s 345. 
členom Zakona o delovnih raz
merjih (Uradni list FLRJ števil
ka 53/57) imajo večje gospodar
ske organizacije posebne pravil
nike o delovnih razmerjih, če te
ga nimajo, je to zapopadeno v 
pravilih podjetja. 

šču pa se 
larji. 

Na ta dan bodo odprli 
razstavo Foto-kluba z motivi 
NOB in razstavo modelarjev- ' 
Predvajali bodo tudi vrsto 1 

ničnih fdmov. "** 

T E H N I C I 

Kranj - Okrajni odbor 
ske tehnike v Kranju J e ^ 
predlog GO L T Slovenije, t u

f t , 
za Gorenjsko pripravil P r c T V

r 

janje filmov z II. mednarod11 

ga festivala tehničnih in 
stvenih filmov. — Filme ^ v 

predvajali v Mesecu tehnik* 
času od 15. oktobra do 15- n 

vembra, in sicer v vsakem WJ 
ju samo po en dan in to ^ 
Jesenicah 23., v Tržiču 24.. 
Radovljici 25. in v Kranju *. 
oktobra. - Naslovi filmom . 
Prehod preko Antarktike, 
prevodniki, Kemija prirode . 

Bakteriof^' 
•iMJ; 

ar" 

trost in pomoč, 
Tranzistorji, Prgišče 
Alkemisti itd. F i lmi so b ; i r V

t r 

in so last držav Velike B r l , ' 
nije, Italije, Poljske, A v H t r ' c ! 
Z D A , Francije in Jugo«!^ , , , 
2al. da filmov, za katere vi« 
med ljubitelji znanosti i " S 0 

nike veliko zanimanje, ne D 
predvajali še po drugih v*~* 
krajih na Gorenjskem. " 3 

V Podkorenu so imeli star in slab gasilni dom, ki jim 
no ra/.pokantm zidom, 
tim nemškim napisom re 
/.gradili nov, sodoben gasilni dom, 

odpadlim ometom in preslabo ^^ggf 
»s ni delal časti. Sedaj so poleg "ffi 
.silni dom. na katerega so res P4"1 
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Pripombe na delo upravnih organov O b L O Kranj 

Praviloma bi morali pred vsa-
*° sejo ljudskih odborov navzo-

odborniki dajati pripombe in 
Predloge k delu ljudskega odbo-

• To obliko neposredne kritike 
Pa marsikje ne uveljavljajo. Do-
p^rat tisti, k i seje vodijo na 

0 "pozabljajo« ali pa odborniki 
S°vore samo o obrobnih, nevaž-
aih Pripombah. 

Toda če odborniki s pravim ču-
odgovornosti prisluhnejo 

eljam in potrebam volivcev, po-
e rri imajo dosti vprašanj , pri-
P°rnb in predlogov. Med l iudmi 
S e dostikrat slišijo najrazličnejše 
Sovorice. Pogosto so take govo-
Sovorice netočne, morda celo 

fldeneiozno napihnjene. Včasih 
a se za takimi govoricami skri-
a tudi večji ali manjši del res
ice. Vsekakor je prav, da od-

~°rniki o vseh teh glasovih, naj-
1 bodo iz takega ali drugačnega 

l r a . najsi bodo bolj ali manj 
j;rePričljivi in utemeljeni, govo
ri *edaj in tam. kjer je čas in 

r a i zato, se pravi na sejah sa-
l ! l ljudskih odborov. 
^ Praksi Občinskega ljudskega 

Izbora Kranj, je ta demokratič-
a oblika dokaj razvita. Tudi na 

o!!k ' s e ^ ljudskega odbora so 
gorniki imeli nekaj pripomb k 
e ui organov ljudskega odbora. 
S ebina teh pripomb je vsaj na 

Prvi 
*ato pogled zelo zanimiva in 

ni čudno, da se je po seji 
t e h pripombah še bolj raznesel 

Prec, 
o* 

med ljudmi, ki pa so ze 
e J govorili o teh pojavih, 

'govor, oziroma pojasnila k 
J'Pombam bodo odborniki - in 

jem seveda tudi javnost - do-
1 1 1 na prihodnji seji. Vendar se 

spričo značaja pripomb in 
PfiČo tega, da je že sedaj v 

vnosti mnogo najrazličnejših 
h , V ° v

r i c ° njih, zdi umestno za-
^|°ziti nekatera dejstva, k i ka-
, J ° na negativno prakso, ki se 

*et 
• -lavlja v nekaterih organih 
JUdskoga odbora. Razprava na 

rtkovi seji ljudskega odbora 
k ^ r e č razkriva določen biro-
^ i z e m v odnosih do ljudi in 
j^bršen del samovolje pri razpo-
, Sanju z družbenimi sredstvi, 
ftsvVSe b i lahko, če bi so taka 
i a*sn nadaljevala in če ne bi b i -
.^°stro kritizirana, močno zavrlo 

Popačilo nadaljnji demokratič-
razvoj komunalnega samo-

p ravljanja. 

OTROK JE IZGINIL 
cesti Staneta Žagarja v 

a n j u se ji- 24. septembra malo 
^ e d Poldnevom dogodilo nekaj, 
fjJ.Po obliki spominja na amc-

način kraje otrok. 
SOcl<-lovanjom uslužbenca taj-

j , s t v a za družbene službo ObLO 
^ r a n J so tisti dan odpeljali 20 
kor° C ( v s ^ a r ° K a Iztoka, ne da bi 
j 0 ^ a r k o l i obvestili kam ga pelje-
t e , ' n no da bi materi, ki je bila 
SS* Z t * o m a , pustili kakršenkoli 
j^Kumont o odvzemu otroka. 

a t * Je, ko se je vrnila, lahko 

samo slutila za kaj gre: da je 
namreč aparat ObLO na prošnjo 
nezakonskega očeta otroka izro
čil njemu. Toda šele po 10 dneh 
je na lastno intervencijo dobila 
začasno o'dločbo, k i je to njeno 
domnevo potrdila. Sele dobrih 14 
dni po — da milo rečemo proble
matičnem — odvzemu otroka, pa 
je okrajno sodišče dokončno raz
sodilo, da otrok pripada očetu, 
ker menda mati ni skrbela zanj 
in ga ni pravilno vzgajala. 

Ne bi se spuščali v razpravo o 
pravilnosti sodbe in o tehtnosti 
argumentov, k i so privedli ob
činske organe do tega dejanja. 
Stvari so namreč bolj zamotane 
kot se zdijo človeku na prvi po
gled in se j ih ne da utesniti v 
zakonske paragrafe, niti opravi
čiti s pripombo, da se o tem ne 
splača govoriti. Čeprav dopušča
mo možnost, da otrok ni bil de
ležen takšne vzgoje, k i bi jo bilo 
želeti, ne moremo mimo načina, 
na kakršen je bil otrok materi 
odvzet. Tak postopek ne opravi
čujejo niti izgovori, da je bilo 
treba zaščititi otroka, še zlasti ne 
zato. ker se ca problem ni začel 
konkretno obravnavati vse do
tlej, dokler nezakonski oče ni 
izrazil pripravljenosti, da bi vzel 
otroka k sebi. 

Ob vsem tem se človek ne mo
re znebiti vtisa, da je bila upo
števana samo pravica ene strani. 
Sicer je res sporno, če je mati, 
v okoliščinah v katere je bila 
pahnjena, imela možnost pravil
no vzgajati otroka. Dejstvo oa 
je, da je imela otroka rada in 
da ga ni bila pripravljena dati 
očetu. Če je tajništvo za druž
bene službe hotelo zaščititi otro
ka, potem ne bi smelo s tem 
ukrepom že prejudicirati sodbe 
sodišča. 

PARAGRAFI IN ŽIVLJENJE 
V kranjskem podjetju Vodo

vod so odpustili delavca. Ker je 
prišel navkriž z direktorjem, mu 
je komisija za sklepanje in od
povedovanje delovnih razmerij 
prepovedala vsak naaaljni vstop 
v podjetje, kljub temu da ima 
po zakonu dvomesečni odpoved
ni rok. Svoj sklep so utemeljili 
s tem, da utegne, če ostane v 
podjetju, napraviti kako škodo. 
Delavec se je, seveda, proti od
povedi pritožil. Zato je ObLO 
poslal v podjetje inšpekcijo. To-
;!a Kljub jasnim indicijam, da je 
pri odpu:-tu šlo za osebni prestiž 
in da cele formalno n i bila od
poved pravilno izvedena, delavec 
m uspel. Sklep o odpustu je 
ostal v veljavi, samo vzkladili 
so ga z zakonitimi predpisi. N i 
hče se ni globlje spuščal v to, 
zakaj se delavcu odpovedali, niti 
v tc, če so pristojni organi 
.upravljanja v podjetju res de
mokratično in človeško razprav
ljali o tem problemu preden so 
izrekli ta ukrep. 

Tudi ondan so v podjetju, ko 
smo jih povprašali o tem prime

ru, preveč govorili samo o datu
mih in naštevali samoupravne 
organe, k i so o tem sklepali, 
stregli s snopi spisov in doku
mentov, sploh pa niso govorili o 
b.'slvu problema. S formalne 
stiani seveda ni nič nezakonite
ga. Toda kako bo taka praksa 
vplivala na nadaljni razvoj de
lavskega upravljanja v podjetju, 
je velik problem. To je že druga 
problematična odpoved v pod
jetju. Prav bi bilo, če bi pristoj
ni občinski organi takemu počet
ju napravili konec. V nasprot
nem primeru se človek ne more 
znebiti vtisa, da inšpekcije — iz 
tega ali onega razloga — pod 
krinko zakonitosti branijo samo
voljo posameznikov. 

AVTO BREZ LASTNIKA 
Osebni avtomobili Fiat 2100 io 

zadnji krik mode na naših ce
stah. Njihova cena je nič manj 
kot 8,800.000 dinarjev. Zato ni 
čudno, da so ljudje začeli mar
sikaj govoriti, ko so zvedeli, da 
je taK avto kupilo kranjsko pod
jetje Vodovod. Zlasti še, ker je 
Vodovod komunalno podjetje, k i 
živi nt račun vodarine in res ni
ma toliko sredstev, da bi j ih kar 
tjavdan trosilo za nakup tako 
luksuznega avtomobila. Nakup 
avtomobila je delavski svet pod
jetja sicer na svoji 3. redni seji 
odobril, tedaj še po stari ceni 
3,500.000 dinarjev. Na 4. seji je 
na to sprejel še dodatni predlog, 
da avtomobil kupijo, ne glede na 
to, da se je med tem podražil za 
več kot 5 milijonov dinarjev. 
Tak sklep, ob sredstvih s kate
rimi podjetje razpolaga, res ni 
bil gospodarski, še posebej zato, 
ker za njihove potrebe sploh ne 
pride v poštev. Spričo potreb 
po modernizaciji vodovodnega 
omrežja bi podjetje moralo raz
položljiva sredstva vlagati pred
vsem v tej smeri. 

Zato se je že v začetku vsilPo 

G O S P O D A R S K E V E S T I 

vprašanje, zakaj se je podjetje 
odločilo za nakup takega avto
mobila in če je res delavski svet 
preračunano in demokratično 
sprejel tak sklep? Podatki, k i 
smo j ih dobili v podjetju ta dvom 
še potrjujejo. V podjetju nam
reč pravijo, da avto sploh ni bil ' 
nabavljen zanje, marveč so ga 
kupili po dogovoru z občino in 
je že od prvega trenutka v ob
činski garaži. Kdo je pravi last
nik avtomobila, oziroma komu je 
bil namenjen, kdo je dal pobudo 
za nakup, o tem neradi govorijo. 

Z ozirom na reakcijo javnega 
mnenja, se sedaj avtomobilu od
povedujejo eni in drugi in VSH 
kaže da bodo avto prodali. K a 
korkoli s tem zadeva zgublja na 
svoji aktualnosti, vendar opozai-
ja, da v prihodnje ne kaže urt-
jati take in podobne zadeve po
sredno in mimo pristojnih orga
nov. 

-ik. M. 

£ Nov tramper za Poljsko. 
V splitski ladjedelnici so te 
dni izročili poljskemu brodar
skemu podjetju tramper »Pa-
derev/ski«. Tramper ima 12 
tisoč ton nosilnosti in razpo
laga razen z najsodobnejšo 
opremo tudi s 3000 prostor-
ninskimi metri hladilnega 
prostora. Omenjeni tramper 
je že četrti od sedmih tram-
perjev, k i j ih splitska ladje
delnica gradi za poljsko tr
govsko mornarico. 

© Proizvodnja opreme za 
libanonske železnice. Liba
nonske železnice so naročile 
v tovarni »Titovi zavodi« pri 
Skopju večjo količino zavor 
za železniške vagone. Kljub 
veliki konkurenci je libanon
ska direkcija železnic spreje
la ponudbo jugoslovanske to
varne za dobavo zavor v 
vrednosti 100.000 dolarjev. 
»Titove zavode« je na licita
ciji zastopalo jugoslovansko-
libanonsko podjetje »Jugo-
arab« v Bejrutu. 

% Proizvodnja umetnih 
gnojil. Z dograditvijo novih 
tovarn za umetna gnojila v 
Prahovu, Pančevu, Kosovski 
Mitrovici, Jegunovcih in L u 
kavcu se bo proizvodnja 
umetnih gnojil v Jugoslaviji 

povečala za 5,7 krat v primer
javi z letošnjim letom. Ra
čunajo, da se bo od sedanjih 
350.000 ton dvignila proizvod
nja do leta 1965 na približno 
2 milijona ton letno. Ze od 
leta 1962 naprej v Jugoslavi
j i ne bo treba uvažati fos
fornih umetnih gnojil. 

O Večja proizvodnja jekla. 
Zaradi večje proizvodnje su
rovega železa se je tudi po
vprečna mesečna proizvodnja 
jekla v naši državi letos moč
no povečala in sicer od 104 
tisoč 500 ton lani na 121.800 t 
letos. Skupno bo letos proiz
vedeno 1,400.000 ton jekla, 
kar je precej več kot je 
predvideval perspektivni 
plan. Po planu naj bi nam
reč proizvodnja jekla šele le
ta 1961 dosegla 1,370.000 ton. 

O Dober pridelek krompir
ja. Iz sedanjih podatkov je 
mogoče sklepati, da bo znašal 
letošnji pridelek krompirja v 
državi približno 3 milijone 
ton. To je samo 300.000 ton 
manj, kot smo pridelali v re
kordnem letu 1957. S tolikš
nim pridelkom krompirja bo 
mogoče precej omiliti po
manjkanje zelenjave, k i smo 
je letos pridelali za okoli 200 
tisoč ton manj kot lani. 

Reporterjevi zapiski 

Sem in tja po Kranjski gori 
V turističnem središču gornje-

savske doline, v Kranjski gori 
pod Vitrancem, bo treba še mar
sikaj urediti. Kot povsod po na
ši Gorenjski tudi tu tarejo do
mačine prenekatere težave, v 
zvezi s komunalno dejavnostjo, 
turizmom in drugim. V marsi
čem se je stanje v zadnjem času 
precej izboljšalo v tem kraju. 
Toda prizadevni odborniki Kra
jevnega odbora, pa se iz leta v 
leto trudijo, da bi odpravili vsa
ko najmanjšo pomanjkljivost, ki 
prav gotovo kvarno vpliva na 
izgled samega kraja. 

V zadnjem času so precej na

redili na področju komunalne 
dejavnosti. Pod Bregom so raz
širili cesto in dokončno ob njej 
uredili ograje. Nasuli so s pe
skom vse krajevne poti, skozi 
vas pa so obnovili javno raz
svetljavo in stare luči, zamenja
li z novimi sodobnimi fluore
scenčnimi svetilkami. 

Pravijo, da so v Kranjski go
ri gostinski obrati že precej za
stareli. Zato je nujno potrebna 
adaptacija hotela »Razor«. Sta
nje pa se bo prav gotovo precej 
izboljšalo, ko bo dograjen nov 
motel in hotel na Vitrancu. 

Na koncu Kranjske gore so 

»Ce drugega ne, je motel vsaj pod streho, da se ne bo delala prevelika Škoda,« pravijo v 
Kranjski gori, na vsak način pa vesli, ki pravijo, da tudi drugo leto še ne bo denarja zanj, niso 
razveseljive. Nedokončano je le nedokončano in brez vsake škode ne bo šlo 

marljivi turistični delavci ure
dili lep sodoben park, kjer so 
namestili tudi klopi. Zaradi ma
lomarnosti gospodarjev pa vanj 
zahaja živina, ko gre s paše in 
kokoši. 

Če vprašaš kateregakoli Kranj-
skogorčana, kaj bi v tem kraju 
najbolj potrebovali, potem ti bo 
odgovoril, da primeren dom kul
ture. Sedaj je edina zabava ki
no, pa še ta je v neki adaptirani 
staji, ki več ne ustreza svojemu 
namenu. V Kranjski gori nima
jo nobenih primernih prostorov 
za klubsko življenje. To prav 
gotovo tudi najbolj občutijo tu
risti- ko včasih res nimajo nobe
nega pravega razvedrila. 

Toda domačini upajo, da se bo 
stanje v nekaj letih občutno iz
boljšalo, saj kaže, da bo občinski 
ljudski odbor na Jesenicah pri
speval za ta kraj precej več 
sredstev. To se je delno že poka
zalo, saj je krajevni odbor do
bil leta 1958 samo 46.000 dinar
jev, lani že 900.000 dinarjev, le
tos pa se je ta vsota povečala že 
na 1,400.000 dinarjev. S temi 
sredstvi bodo pričeli asfaltirati 
tudi cesto skozi Kranjsko goro, 
razen tega pa bodo še dokončno 
uredili parkirni prostor ob žič
nici. Nov sodoben hotel v Kranj
ski gori je že nujno potreben, 
saj je v glavni turistični sezoni 
dnevno tu od 800 do 1000 turi
stov. Kot so nam povedali so na
črti za nov hotel že izdelani in 
bodo gradbeni stroški znašali 
predvidoma 245 milijonov dinar
jev. 

M. Z. 

Razvoj kmetijstva 
na Gorenjskem 

V ponedeljek, 10. okto 
ske zbornice v Kranju se 
zadružne /veze. Iz. poročila 
ugotovitev o razvoju kmet 

v^metijslvM proizvodnja in raz-
H 0

J Sf>cialisticnih družbenih od-
( j ^ ° v na vasi naj ne bo problem 
>.'. I ' kmetijsko proizvodnih in 
^ ' ' u ž n i h organizacij, temveč 
rt0° " n a c družbene skup-
H ' s , i- Zaradi objektivnih gospo-
PO 
11-, 

-*ni<»ui wujt ai ivui i i ŵ,»jvw 
' s k 'h in včasih subjektivnih 
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8 o J °v , še sedaj dajemo pred
a j : 'zgradnii, meha lizaciji in 
r, ^ > r T l ; i ' izaci ji industrije. ker 
8 z 1 j«' trenutno rentabilne j. a, 
vosf-^ ^ a s m o v s e P r e m £ d ° ' n ~ 
Uv l l i v kmetijstvo. Spričo 
° k ° Z a Prehrambenih artiklov v 
Uv^l ' kmetijska blagovna pro-
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 0 c J nja ni poslala problem na-
^Tn i m l u s t r ' J K k C K a delnvca in s 
6&h o b l i , s 1 n i h i n političnih or-
;,.,,'t''v' Z Izgradnjo družbenih po-

'•'•imoslo.jnih obratov v 
j J r f i ' . M | Isk iii zadrugah in tesnim 
^ godnim sodelovanjem med 

D nim kmetijskim proizvajal-

bra, je bila v prostorih Trgovin-
ja upravnega odbora Okrajne 
povzemamo nekaj najvažnejših 

ijstva na Gorenjskem. 

cem, zadrugo in posestvom, ne 
smemo računati z avtarkijo v 
prehrambenih proizvodih, tem
več da organiziramo kmetijsko 
proizvodnjo tako, da bomo pri 
obstoječih pogojih kar največ 
pridelali Ob najnižjih proizvod
nih stroških. 

Občinski ljudski odbori naj 
bodo na osnovi potreb in objek
tivnih možnosti svojega terena, 
organizator kmeti jsko-proizvod-
nih obratov in regulator kmetij
ske proizvodnje. 

Na podlagi analize o možno
stih izkoriščanja zemljišč, glede 
na n a r a v n e in ekonomske pogo
je, upoštevajoč družbeno eko
nomske odnose in možnosti 
spreminjanja loh, bo Sprejel ob
činski ljudski odbor perspektivni 
plan in na osnovi tega vsakolet
ni plan, v katerem globalno do
loča proizvodne cilje, glede na 

materialne možnosti, obseg in 
karakter proizvajalnih sredstev, 
kar je poglavitni instrument 
ljudskega odbora za usmerjanje 
ekonomskih odnosov na vasi. 

Za uresničitev tega naj bi ob
činski ljudski odbori predpisali 
racionalno uvajanje agrotehnike, 
kjer zato obstajajo ekonomski 
pogoji. Obvezno bo treba obde
lovati vse kmetijske površine, 
vsaj po načinu, ki je pri nas v 
navadi. Predpisati bo treba agro
melioracijske ukrepe, nadalje 
izvajati melioracijska dela in 
obvarovati zemljo prod vodo. 
Izvesti bo treba arondacije in 
druge ukrepe za združevanje 
kmetijskih površin, kot nujnost 
za sodoben način obdelovanja 
zemlje. Uvesti bo treba družbe
no kontrolo nad prometom z 
zemljo, da se onemogoči okori
ščanje zasebnikov in krepi vpliv 
socialističnega sektorja. Reguli
rati Lo treba tudi davčni Sistem, 
k i naj omogoči kmetijskemu 
proizvajalcu, ki je vključen v 
socialistične proizvodne odnoje, 

določene prednosti od proizva
jalca, k i iz kakršnih koli nagi
bov stoji na zastarelih proizvod
nih pozicijah in ima tendenco 
kapitalističnega okoriščanja. Z 
davčnim sistemom naj se zaščiti 
tudi zasebnega kmeta v hribovi
tih predelih, kjer ni mogoče or
ganizirati napredne kmetijske 
proizvodnje, družbeni interes pa 
je, da ostane na svoji zemlji : n 
jo obdeluje. 

V kranjskem okraju imamo 
29.740 ha obdelovalne zemlje. Od 
tega je 3409 ha S L P in 26.331 ha 
privatne obdelovalne površine. 
Znano nam je, da socialistična 
kmetijska posestva posedujejo 
93') ha. obrati kmetijskih zadrug 
pa 433 ha obdelovalnih površin 
2016 ha zemlje pa je razbite po 
terenu. Arondirana so bila le 
socialistična družbena posestva, 
medtem ko je preko 60% zemlje 
S L P ostalo še raztresene. Ob
činski ljudski odbori bi morali 
urediti točno evidenco in pr i 
praviti vse potrebno za aronda
cijo. Te površine so lahko osno
ve zadružnim proizvodnim obra
tom, ali pa naj se priključijo že 
obstoječim ekonomijam. 

V zvezi z organizacijo zadruž
nih proizvodnih obratov, bi ob
činski ljudski odbori morali za
gotoviti tudi potrebna finančna 
sredstva za nabavo zemljišč in 

osnovne proizvodne objekte. 
Kmetijske zadruge morajo iob : t i 
osnovne površine, na katero bi 
potem lahko pripajale arondira-
ne, odkupljene, vzete v zakup, 
ter dodeljene komplekse" v stal
no ali začasno opravljanje. 

Delitev dohodka med zadrugo 
in občino je še vedno zasnovana 
na bojazni pred negospodarsko 
uporabo sredstev v zadrugi, če
prav podatki jasno kažejo, da 
pretežni odstotek zadružnih sred-
sle\ odteka za proizvodne na
mene. Kmetijske zadruge odva
jajo občinam naslednja sredstva; 
leta 1958 12,802.184 dinarjev, leta 
1959 34.812.913 dinarjev in letos 
do 28. septembra 19,009.025 dinar
jev. 

Res je, da je nekaj občm upo
rabilo še mnogo več sredstev v 
kmetijske namene na družbenih 
posestvih (Kranj, Škofja Loka, 
Radovljica, Bled), medtem ko so 
v nekaterih občinah ta sredstva 
usmerjena drugam, v objekte 
družbenega standarda. Po drugi 
strani pa vemo, da se kmetij
stvo iz lastnih dohodkov, ob teh 
pogojih ne more dvigniti. Zato 
naj sredstva zadrug služijo iz
ključno v kmetijske namene. 

Sistem načrtnega kreditiranja 
naj bo usmerjen v proizvodne 
objekte, ne pa da se kmetijska 
sredstva usmerjajo v razne ob

jekte družbenega standarda. Ob
činski ljudski odbori naj izdela
jo tudi organizacijsko strukturo 
kmetijskih organizacij in dvigajo 
posestva ter zadruge, ki imajo 
ekonomske možnosti obstoja, ne 
pa da ne glede na to, obstoja vr
sta brezperspektivnih zadrug, k i 
na razne načine hočejo opravi
čiti svoj obstoj. Več zadrug še 
vedno nastopa kot zgolj organi
zacije zasebnega kmeta, ničesar 
pa ne store za dvig bodisi last
ne ali sploh kmetijske proizvod
nje. Zato naj bi pristojni organi 
ObLO proučili te probleme ter 
zadruge kot zasebne kmetijske 
proizvajalce seznanili o razvojni 
poti kmetijstva njihovega pod
ročja. 

Občinski ljudski odbori naj iz
delajo programe razvoja kmetij
stva svojega področja in točne 
načrte organizacije kmetijskih 
proizvodnih obratov pri zadru
gah. S tem bi dali zadrugam kot 
zasebnim kmetijskim proizvajal
cem jasne smernice dela in j ih 
oiientirali v proizvodnjo, k i 
us<rcza vsem ekonomskim pogo
jem določenega področja. S tem 
se bodo nedvomno večala druž
bena proizvajalna sredstva ko
mune, ta pa bo obratno lahko 
vplivala na ekonomske in druž
bene odnose na vasi. 

M. Z. 
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POZOR! Kupimo vinsko 
klet in gostinske prostore 
— takoj. Ponudbe oddati v 
oglasni oddelek pod »Go
tovina — Vino — Srbija.« 

3759 

Prodam piske, dobre nesnice. 
Teran, Bistrica 1, Podbrezje, 
Duplje. 3839 

Prodam kravo s teletom. Po-
savc 14. Podnart. 3840 

Prodam plug, traktorski, nov. 
Naslov v ogl. oddelku. 3841 

Prodam trinajst mesecev sta
rega bika. Britof 83, Kranj. 3842 

Prodam voz za krožno žago z 
valjarji in mlinski kamen - črn. 
Pdtbče 21, Preddvor. 3843 

Prodam popolnoma nov trofaz
ni števec. Naslov v oglasnem od
delku. 3844 

Prodam balone od 10 do 601, 
ročno slamoreznico in skoraj no
vo konjsko opremo. V najem 
dam nad 36 arov njive. Srednja 
vas 7, Golnik. 3845 

Prodam svinjo, 10 tednov bre
jo. Jerič Franc, Križ 46, Komen
da. 3846 

Ugodno prodam pomivalno 
mizo in pečico (gašperček). Stru-
ževo 35, Kranj. 3847 

Prodam kravo, ki bo konec 
oktobra tcletila. Naslov v oglas
nem oddelku. 3848 

Prodam dobro ohranjen in lep 
radioaparat 4 plus 1 angle'ke 
znamke »Herala« z rezervnimi 
elektronkami, nov fotoaparat 
ameriški »Spigelreflex«, usnje-
ste hlače (pumpavel) in skoraj 
nov letni plašč — vse prodam po 
ugodni ceni. Zupan Ci r i l , Moš
nje. Brezje. 3849 

Poceni prodam »Puch - Roller« 
125 ccm. Drakšler, Cesta Staneta 
Žagarja 52, Kranj 3856 

Prodam nov moped Puch - To-
nvos, dvosedcžmi, na tri prestave. 
Poizve se pri Jelenu na dvorišču 
(pri Franceljnu) v Kranju 3857 

Prodam dobro ohranjeno mo
torno kolo znamke »Panonija«, 
250 ccm. Stane Markelj, Zali log, 
Železniki 3853 

Prodam motorno kolo »NSU« 
350 ccm ali zamenjam za dobro 
ohranjen moped. Naslov v oglas
nem oddelku 3859 

IZGUBLJENO 
Izgubil sem kovček 9. 10. 1960 

ob 19.30 url od Ljubljane do Med
vod. Pošteni najditelj naj ga od
da P L M v St. Vidu pri Ljublja
ni. 3850 

B. ctktobra sem izgubil dežni 
plašč od Ljubljane do Jesenic. 
Pošteni najditelj naj ga proti 
nagradi vrne na oglasni oddelek 

3860 
Izgubila sem osebno in zdrav

stveno izkaznico. Najditelj naj 
jo u ro t i nagradi vrne na naslov: 
CirLlova 3, Kranj 

KUPIM 
Kupim cilinder in bat za »Ve

s p e « 125 ccm. Škofjeloška 39, 
Kranj. 3851 

RAZNO 
Tovarišu Kalanu Urhu iz Škof

je Loke ob uspešni diplomi nn 
višji upravni šoli čestitajo pr i 
jatelji. 3852 

Zamenjam lepo, dvosobno sta
novanje, za enako v Kranju. Po
nudbe oddati na oglasni oddelek 
pod -Selitev«. 3853 

Zamenjam stanovanje v sredi
ni mesta. Ogled od 18. ure dalje. 
Naslov v ogl. oddelku. 3854 

Nudim hrano in stanovanje 
dekletu (tovarniški delavki). Na
slov v ogl. oddelku. 3854 

Vajenca zi mehanično obrt 
sprejme Juli j Zevrrik, Kranj, 
Škofjeloška cesta 9. 3855 

Preklicujem mesečno vozov
nico Kranj -Goln lk . Peter Gol -
rrajer, Golnik 12 3861 

Pozivam mopedista, k i je 5. 
septembra ob 13.45. uri v Novem 
domu v Zupančičevi ulici , povo
zil stare Jfto žensko, da se zglaul 
pri Kallenckarjcvih, Zupančiče
va 31, Kranj 3862 

Sprejmem fanta, vojaščine 
prostega, za priučitev tapecira-
nja atolov. Franc Senik, mizar, 
Tupailiče 22, Preddvor 3829 

Našel sem večjo vsoto denar
ja — Rado Kokalj , Reginčeva 4, 
Kranj 

• b j a v e 

PRODAM 
Prodam dve konjski opremi, 

cena 15.000 din. Naslov v oglas
nem oddelku. 3821 

Prodam prijeten dom v lepem 
kraju in z lepim vrtom v bližini 
Kranja. Ponudbe oddati v oglas
ni oddelek. 3824 

Prodam motorno kolo »NSU 
Maksi« 175 ccm v okolici Kranja. 
Naslov v ogl. oddelku. 3838 

Avto moto društvo Podnart ob
vešča vse člane, da 'bomo pričeli 
z novim tečajem za šoferje ama
terje in s predavanji za mopedi-
ste v nedeljo, 23. t. m. ob 8. uri . 
Prijave bomo sprejemali v sre
do, 12. t. m. od 16. do 18. ure 
in v nedeljo, 16. t. m. od 8. do 
11. ure v društveni pisarni. 

Vse mopediste, k i še nimajo 
izpita obveščamo, da lahko na
pravijo izpit vsaJco prvo soboto 
v mesecu od 16. do 19. ure v 
društveni pisarni v Podnartu. 

i 
T R G O V S K O P O D J E T J E 
» A G R A R I A « - K R A N J 

razpisuje naslednja prosta de
lovna mesta: 
1. S E F A E M B A L A Ž E 
2. S E F A P R E D E L O V A L N E G A 

O B R A T A (kisanje zelja) 
3. S K L A D I Š Č N I H D E L A V C E V 
4. T E R E N S K I H P R O D A J A L C E V 

S A D J A I N Z E L E N J A V E 
Nastop službe takoj ali po do

govoru. 

O B V E S T I L O 
Zavod za napredek gospodinj

stva okraja Kranj organizira 
pripravljalne tečaje za kval i f i 
kacijo in polkvalifikacijo ku-
harjev-ic v obratih družbene pre
hrane. 

Prošnje za sprejem na tečaj 
pošljite na Zavod za napredek 
gospodinjstva okraja Kranj, 

ZAHVALA 
Ob brifcki izgubi našega ne

pozabnega moža, očeta, brata in 
strica 

FRANCETA SAJOVTC 
se zahvaljujemo vsem sorodni
kom in znancem, posebno še 
vsem darovalcem vencev in 
cvetja ter sosedom. Hkrati se 
zahvaljujemo dr. Majerju in dr. 
Vrbnjaiku, ka sta mu lajšala bo
lečine ter g. župniku iz Pre-
doselj 

Britof, 7. oktobra 1960 
Žalujoči: žena z otroci 
in brat z družino 

Stritarjeva 6, do 29. 10. 1960. Po
goj za sprejem v polkvalifikacii-
ski tečaj je praksa do 2 let v 
obratih družbene prehrane, po
goj za sprejem v kvalifikacijski 
tečaj je polkvalifikacija in 3 le
ta službe ali pet let prakse v 
obratih družbene prehrane. 

k i n o 

Jesenice »RADIO«: 13. in 14. 
oktobra italijanski film G E N E 
R A L ROVERE. 

Jesenice »PLAVZ«: 13. in 14. 
oktobra jugoslovanski film NO-
C l IN J U T R A . 

Žirovnica: 12. oktobra italijan
sko jugoslovanski film MAŠČE
V A L E C . 

Kropa: 13. oktobra češki barv
ni film L J U B A V N A Z G O D B A . 

Radovljica: 14. oktobra jugo
slovanski film T E N O C l , pred
stava ob 20. uri . 

Bled: 13. oktobra argentinski 
film A N D A L U Z I J S K A L J U B E 
Z E N , predstava ob 20. uri. 

Kranj »STORŽlC«: 12. okto
bra sovjetski barvni film K A P I -
T A N O V A H C l , predstave ob 15., 
17., 19. in 21. uri in matineja 
istega filma ob 10. uri, 13. okto
bra nemški film VRAŽJI K R O G , 
matineja ob 10. uri, francoski 
barvni film E V R O P A PONOČI, 
predstave ob 15., 17., 19. in 21. 
uri in 14. oktobra isti film ter 
matineja nemškega filma VRAŽ
JI K R O G ob 10. uri. 

Naklo: 12. oktobra nemški 
barvni film VRAŽJI K R O G , 
predstava ob 20. uri. 

Cerklje »KRVAVEC«: 12. okto
bra francoski barvni film E V R O 
P A PONOČI, predstava ob 20. 
uri. 

Primskovo »TRIGLAV«: 13. 
oktobra sovjetski film K A P I T A -
N O V A H C l , predstava ob 20. uri. 

Stražišče »SVOBODA«: 13. ok
tobra nemški film VRAŽJI 
K R O G , predstave ob 18. in 20. 
uri. 

Škofja Loka: 14. oktobra indij
ski barvni film M A T I INDIJE, 
predstave ob 18. in 20. uri. 

Duplica: 12. in 14. oktobra 
francoski f i lm K A L N E VODE, 
predstave ob 19. uri. 

Letne konference v aktivih L M S 

Skrbno izvoljeni novi odbori 
so porok uspešnejšega dela 

V teh dneh so se pričele v pod
jetjih, "šolah in po vaseh volitve 
novih vodstev LMS. V marsika
terem aktivu bodo imeli tudi 
prevolilna zborovanja, katerih na
men je analizirati delo in dobro 
pripraviti same volitve in pred
lagati najboljše člane za mladin
ska vodstva, ki bodo tesno sode
lovala z ostalimi političnimi or
ganizacijami na vasi in v podjetju. 

V s pesna izvedba volitev je od
visna od dobrih priprav, ki dajo 
možnost za uspešno reševanje or
ganizacijsko političnih problemov. 
Predvsem je potrebno pregledati 
možnost razširitve organizacije z 
mladinci, ki izpolnjujejo pogoje 
za sprejem. Sprejem novih članov 
se mora opraviti na svečan način, 
najbolje ob državnih praznikih, 
ali ob zgodovinskih obletnicah na
še revolucije. Tistim aktivom, ki 
imajo veliko mladine izven orga
nizacije morajo vodstva LM v ko
muni nuditi še posebno pomoč, da 
bi se čimveč te mladine vključilo 
v mladinske vrste. 

Normalna izvedba volitev za
hteva, da se uredi evidenca član
stva, knjiga članarine, pobere mo
rebitna zaostala članarina in izda
jo mladinske izkaznice vsem, ki 
jih iz karšnihkoli vzrokov še niso 
prejeli. 

Na letni konferenci aktiva mo
ra mladina pregledati celotno de
javnost v preteklem letu in prine
sti zaključke za naslednje leto. 
Poročila sekretariatov na volilnih 
sestankih morajo vsebovati anali
zo dela sekretariata in aktiva. Po
udariti je treba predvsem doseže
ne uspehe in prikazati najvažnejše 
probleme. V referatu pa je po
trebno nakazati že najvažnejše 
naloge, ki jih bo aktiv moral v 
bodoče reševati. 

Na volilnih sestankih vaških 
aktivov bi bilo koristno, če bi 
mladino še bolj seznanili s pro
gramom preobrazbe vasi. Pouda
riti je treba naloge mladine v re
ševanju problemov komune, kjer 
mladina živi. Pri tem je važno, 
da mladina vidi perspektivo za 
svoj in družbeni razvoj. Ne sme
mo pozabiti, da je organizacija 
družbeno političnega in zabavne-

S seje upravnega odbora O Z Z 

Š i b k e zadruge v š k o d o članom 
i n skupnosti 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
napredek v kmetijstvu. Take za-
članom za vsestranski razvoj in 
druge le škodujejo članom in 
skupnost' 

Za prvim govornikom j ih je 
bil) še mnogo. Med drugimi se 
je oglasil tudi sekretar Okrajne
ga komiteja Z K S , tov. Janko Ru
dolf. Govoril je zlasti o kon
kretnih prijemih in predv,den :h 
reorgarizacijah kmetijskih za
drug. V diskusiji je bil podan 
namreč tudi predlog, naj bi 
OZZ iidelala predlog c združe
vanju posameznih zadrug. Tova
riš Rudolf je dejal, da bi bilo 
prav to nepravilno in da je tre
ba konkretne primere reševati 
srmo v okviru občinskih orga
nov. V nekaterih občinah, kot 
je bik- ugotovljeno na seji, so 
že tazpravljali o tej reorganiza
ciji in skupni s predstavniki za
drug in drugimi političnimi or-
ganicac jami skušali doseči naj
boljšo rešitev. 

O mladih zadružnikih 
Uvodne besede k temu vpra

šanju je na seji podal predsed
nik Okrajnega komiteja mladi
ne, tovariš Zdravko Krvina. A k 
tive mladih zadružnikov smo 
ustanavljali pred 5 leti. Skupno 
ie danes v okraju 35 aktivov, v 
katere je vključeno okrog 1200 
tako imenovane kmečke mladine. 
Toda samo kakih 10 aktivov je 
več ali manj delavnih. Vse dru
go je samo na papirju, a v 18 
kmetijskih zadrugah niti do pa
pirnate organizacije ni prišlo. 
Na vasi delata dve organizaciji: 
aktivi ljudske mladine in mla
di zadružniki. Končni predlog je 
b ; l , da je treba te organizacije 
j.iružiti . Mladina danes pred
stavlja osnovo za uvel »avl janje 
»udobne tehnike in za utrjevanje 
novih odnosov na vasi in hkra
ti s tem tudi za vsesplošni raz
voj v tej gospodarski dejavno
st1. Zato naj bi se mladi zadruž-
n ki združevali samo v okviru 
iktiva mladinske organizacije 
na vasi. Njihov program dela pa 
naj bi bil odraz potreb tamkajš
nje kmetijske dejavnosti in sta
nja v kraju sploh. 

Navzoči so o tem zelo živahno 
razpravljali. Skupno se je ogla
silo 14 govornikov. Alb in Jen-
sterle je govoril o kmetijskih 
šolah in vzgoji mladega strokov
nega kadra za potrebe kmetij
stva. Sola v PoljČah in tudi dru
ge šole, so imele doslej vse pre
več v programu vzgajanje indi
vidualnega »umnega kmetoval
ca« v ozkem obrtniškem smislu. 
Danes pa so nam potrebni stro
kovni delavci v industrijskem 
smislu tudi za kmetijsko stroko, 
ki bi jih lahko zaposlili na naših 
posestvih in v zadrugah. Hkra
ti, je dejal, je treba mladim za
družnikom v sekcijah elastično 
prilagojevati vsebino dela in ne 
sprejemati nekih Šablon za ves 
okraj enako. 

Škodljiva nenačrtnost 
V našem okraju je skupno več 

kot 118.000 ha gozdov, kjer dose
že povprečni letni prirastek 
okroglo 330.000 kubičnih metrov 
lesa ali po vrednosti okroglo 2 
mdijardi in 800 milijonov dinar

jev. Toda to bogastvo se zelo 
slabo oskrbuje. Kmetijske za
druge so prevzemale samo ti ito 
dejavnost (sečnjo, odkup lesa in 
podobno), k i je najbolj rentabil
na. O načrtnem pogozdovanju, 
urejevanju in negi gozdov skoraj 
da ni govora. Zlasti ne v privat
nem sektorju. Zato je predvide
no, da bi se gozdarska služba 
združila in načrtno usmerjala 
razvoj gozdarstva, skrbela za 
vzdrževanje in obnovo gozdov, 
za gradnjo prometnih žil, za 
vzgojo strokovnega kadra itd., za 
vse gozdove, ne glede na lastni
štvo. 

O tem še pripravljajo ustrez
ne zakonske osnutke v zveznem 
merilu. Toda že sedaj se po na
ših občinah, kot je bilo opaziti 
tudi v razpravi, o tem vpraša
nju zelo resno razgovarjajo, ka
ko bi najsmotrneje gospodarili z 
gozdovi in odstranili meje držav
nih in privatnih gozdov, k i se
daj onemogočajo načrtno gospo
darstvo v prihodnje. 

-1. c. 

ga življenja sestavni del dejavno
sti mladine. 

V večjem številu naših šol so 
bile volitve v razrednih aktivih že 
izvedene, volitve za sestav sekre
tariata celotne organizacije pa bo
do prihodnje dni. Na teh sestan
kih bi bilo dobro poudariti nalo
ge šolske mladine pri izvajanju 
šolske reforme. Mladinska orga
nizacija bi morala biti pobudnik 
za izdelavo konkretnega progra
ma reforme za vsako šolo posebej. 
Ti programi morajo služiti kot 
osnova za zbiranje naprednih sil 
v šoli in izven nje, za skupni cilj 
— uresničevanje reforme. 

Razen volitev sekretariata v 
aktivih LMS bodo voljeni tudi 
predstavniki za vodstvo ekonom
skih enot, ki se ustanavljajo v 
podjetjih. Referati na volilnih se

stankih aktiva morejo vseboVt^ 
tiste naloge in vprašanja delt® . 
mladine, ki so že po sami ntf*": 
deL in po pogojih v podjetju »'l* 
bolj pereča. . 

Pred mladino so dokaj odP 
varne naloge, ki bodo od nje 
htevale, naj si izbere sposoW 
vodstva, ki bodo znala pravoctf 
no reševati vse naloge v svoji 
ožji okolici, ali pa na terenu. IJ*. 
sti velik poudarek je treba o* 
izdelavi programa za prihodno*' 
ki naj bo vsestranski, ne sme P 
težiti samo na kulturno pr°sve""0 

in športni dejavnosti, kot ]t 
doslej največkrat primer, le ° 
širnejši programi dela bodo It"* 
nudili mladini tisto, kar od n 

pričakuje in smo ji dolžni oM0" 
g0*'lt'lm v, v t Srečno A rt 

P o m e m b e n m e j n i k 

v n a d a l j n j e m 

r a z v o j u š o l s t v a 
Posvetovanje pedagoških de

lavcev na Bledu se je pričelo 
minuli petek in se je nadaljeva
lo ves dan v soboto. Po otvoritvi 
in pozdravnih govorih so vsi 
predavatelji in gostje, med nji
mi Ivan Regent, Vlado Majhen, 
France Kimovec in drugi, poslu
šali predavanja Vladimirja Cvet
ka o prizadevanjih za uveljavi
tev šolske reforme, dalje dr. Iva 
Segula o eksperimentalnem de
lu v osnovni šoli, Karla Kosa o 
izobraževanju odraslih in dr. 
Leona Zlebnika o nalogah peda
gogike v zvezi z razvojem naše 
družine. Plenarna predavanja so 
vzbudila med poslušalci precej 
zanimanja, saj so predavatelji 
obravnavali nekatere naše naj
bolj aktualne in boleče proble
me, t 

Naslednji dan, v soboto, je bi
lo posvetovanje izključno delov
nega značaja. Različne proble
me vzgoje in izobraževanja so 
udeleženci obravnavali v sedmih 
sekcijah. Ze sam način dela na 
posvetovanju je pokazal, kako 
obsežna in mnogovrstna je pro
blematika pedagoškega dela, in 
kako se je z uvajanjem različ
nih novih oblik dejavnosti raz
širila prav v minulih letih. Ude
leženci so ločeno po skupinah 
pretresali pedagoška, metodična 
in didaktična ter organizacijska 
vprašanja v šolstvu, probleme 
estetske vzgoje gospodarstva, go
spodinjstva in zdravstvene ter 
tehnične vzgoje; posebej so se 
ukvarjali s problemi strokovne
ga šolstva ter izobraževanja od
raslih. Vsa ta mnogovrstna vpra
šanja bi bilo treba obravnavati 
ločeno, ker je razprava odinole 
na ta način mogla privesti do 
določenih stališč in rezultatov. 

Posebna zanimivost posvetova
nja je bila med drugim tudi v 
tem, ker so udeleženci na pri
mer posebej obravnavali vpra
šanja estetsko vzgoje pri posa
meznih predmetih v šoli, zlasti 
pa pri likovnem in glasbenem 
pouku ln pri materinščini. Loče
no so provčovali probleme izo
bražen anja odraslih, tehnične, 
gospodarske in zdravstvene vzgo
je. Te nove zvrsti v našem šol
stvu so dobile pravzaprav večji 
poudarek šele v zadnjem času, 
zategadelj so jim na .posvetova
nju posvetili še toliko večjo po
zornost. V posebnih predavanjih 
ter obravnavah pa so zbrani 

prosvetni delavci analizirali J* 
sedanji razvoj šolskih in razr©0 

ni h skupnosti, nove oblike 
tu-med učenci, proučevali pa so 1 

di možnosti povezovanja * e ' e V ' 
zije, radia in filma s šolsk1115 

delom in poudarili njihovo v l 

go pri vzgoji. 
Celotno obravnavano grad' 

skupaj z bogato razpravo o r a 

nih problemih in vprašanjih J 
nedvomno prispevek k naši P\ 
dagoški praksi in teoriji, s ^ 
vzdržuje toliko dobrih in i z v l 

nih misli ter pobud. Zato 
blejsko posvetovanje zelo J*£ 
memben mejnik v nadalj n e 

razvoju našega šolstva. ^ 

N E S R E Č E 
Z A R A D I S L A B E 
V I D L J I V O S T I 
Na cesti I. reda sta v s o b ° 

8. oktobra, na odcepu za Rao° ̂  
ljico trčila voznika osebnih a V ^ 
tom obi lov Avgust Ambroži 
Bleda in Miha Narobe iz Mgf 
pri Žirovnici. Slednji je oa"jSll 
ral ob robu ceste. Ambrožič 
je zaradi slabe vidljivosti - ' 
la je nevihta - zaletel v N*PT 
betov avto, tako da je ta ° ^ 
skočil na sredino ceste. ^ : t t l 

sta privozila Ivan Semrl iz 
nja in Janko Pucihar iz H m » 
Ijane, pa sta zaradi slabe v i c ^ 
v osti tudi onadva opazila N*» 
betov avto. Lažje poškodo v ' a 

sta bila le Ambrožič in nie*°\Q 

žena. Na avtomobilih pa je 1 ) 1 

za 250.000 dinarjev škode. 

FES POVZROČIL NESREČ 0 

V nedeljo, 9. oktobra, 
Tone Miklavčič iz Dolenje p ^ 
brave z mopedom peljal P° , e 

sti. Pred motorno kolo ^Jm 
zagnal pes, tako da je mof , eV' 
padel z vozila in se lažje P°f u 
doval po obrazu in po r °" t ^j . 
Na mopedu je bilo za 

4000 0i 
narjev š.kode. 

ELEKTRIČNA BLAZINA 
SE JE VNELA -
V četrtek, 6. oktobra, *e P t 

spalnici Zorka Franca iz 
vnel požar. Omenjeni je i m« 

(10 

|C0 

namreč v postelji prlkljUvjJg 
električno blazino. Ker j« b l 

ta pokvarjena, se je vnela, ' a 

da je ogenj povzročil okoli 40-
dinarjev škode. 

(Nadaljevanje s 1. 6trani) 
goško službo, je svoje obširno 
poročilo osredotočila na pro
blem družbene vloge vzgojite
ljev, povezave šolskih ustanov 
z okolico in drugimi važnimi 
vprašanji . Pr i tem je omenila, 
da je bilo sodelovanje z nižje 
organiziranimi šolami prešibko. 
Te šole so tudi slabo oskrbova
ne z učili in je pouk premalo 
nazoren. Kot posebni organi so 
v nekaterih višjih razredih 
osnovn h šol tudi razi. l i • 
skupnosti. Te so se ponekod ze
lo uveljavile pri vzdrževanju 
rada in discipline, v varovanju 
šolskega inventarja in s tem 
tudi v uveljavljanju smisla za 
skupno gospodarjenje. Ko jo 
govorila o glavnih problemih je 
med prvim omenila neelaiitič-
nost programov šola* zu odra
sle. Premalo se pri tem upošte

va življenjske izkušnje odraslih 
tako pri izbiri programa kakor 
tudi pri podajanju snovi. P r i 
tem jo slabost, da doslej nihče 
ni niti posredoval metod dela z 
odraslimi in za to področje de
javnosti sploh še ni specializi
ranih pedagogov. 

O delavskih univerz.ih 
Lani jesoni, kot je poročala v 

nadaljnjem delu seje tovanlica 
Smilja Gostišova, predsednik 
Sveta za prosveto in kulturo, so 
bile ustanovljene delavske uni
verze v vseh naših občinah. — 
Tako so že lani te univerzo 
organizirale 156 seminarjev, šol 
in tečajev, k i se j ih je udele
žilo 3447 prijavljencev. Prav ta
ko je bilo po vseh krajih mno
go predavanj in drugih oblik 
izobraževalne dejavr sti, ki so 
skupno zajelo 153. V V 5 državlja
nov. 

Toda za delo teh univerz so 
nujno potrebni ustrezni pogoji. 
Lastne prostore sta v pretekli 
sezoni imeli samo univerzi v 
Kranju in Sk. Loki . Najbolj k r i 
tično je v Tržiču in v Bohinju. 
Univerze niso imelo v zadovo
l j iv i višini na razpolago potreb
nih sredstev. Skupno so razpo-
l a g u l e le /. 3.953.822 dinarji, kar 
je premalo. Tako s t a n j e zavaja 
te ustanove, da se usmerjajo 
samo v tiste dejavnosti, k i j ih 
lahko zaračunajo 

Kot zadnje je bilo še poroči
lo o delu Zavoda za izobraže
vanje I. i hov in proučevanje 
organizacije« dala, Odbornike 10 
se/namli /. dosi'i la njim razvojem 
zavoda, o njegovem programu 
dela za prihodnje leto ter o no
tranjih problemih te ustanove. 

F' > >n i . i r o k a .ikri M dejav
nosti v prvem letu njegove de
javnosti je bila ob izobraževa
nju sind kalnih funkcionarjev. 
To je močno okrepilo dejavnost 
sindikalnih podružnic. Z a t e m 
je zavod prirejal mnoge semi

narje za mojstre, ki so bili 
raj po vseh večjih pod}e"j 
Gorenjsk e.Prav tako je ** r 

organiziral vrsto anket, P 0 , 1 1

| t , 
gal gospodarskim organizacij' ^ 
pri organizaciji proizvodflJJ 
uvajanju ekonomskih e I 1

 fl 

uveljavljanju novega l U , t 

nagrajevanja itd. 
Za Velo polje 

Pr i predlogu o gradnji z-
sko športnega centra m* ̂  ~. 
polju so odborniki živahno 
delovali v razpravi. D.lo J e \ Q 

pomislekov ln ugibanj. Ko n < . 
so sprejeli sklep, da P r e v Z ?j! i0 
Okrajni ljudski odbor i n i c i a , ; ^ 
za izgradnjo Turistično s m 

skega centra. Posebni 13 -č l a n '£ 
odbor, v katerega bodo i r n ° ^ e g 
\ ill v. pi edstavnike l K ' n 0 

OLO t u d i vse z i . n : . - • • 1 

športne m turistične orga* 
ci je, mora podrobno P r < ' l l ' , nj 
vse predloge, ki so bili ^ z n c S i | ^ . 
na seji za ln proti, ter l " ' t (

( . n l 
žiti nekako pomladi k ° n „ 
pn- Uog /. u t e m e l j e n i m i v ' , n ' ' 
t a m . . 



K U L T U t A i N P I O S V E T A 

Kako bodo zaceli s kulturno in estetsko 
vzgojo v naših društvih in Svobodah 

Miha Maleš: SONETNI V E N E C 
Slika pesnika Prešerna k r;nrietu: 

Poet tvoj nov Slovencem venec vije 

Kulturno estetska vzgoja na
ših ljudi postaja v današnjih 
okoliščinah čedalje važnejši ele
ment sodobne vzgoje človeka. 
Zgolj enostranska amaterska 
dejavnost in podobno udejstvo-
vanje v različnih smereh kultur-
no-prosvetnega dela, še ne mo:e 
imeti učinkovitejšega vp'iva na 
človekovo duhovno osve čanje 
in na njegovo kulturno estetsko 
vzgojo. To pa mora biti seveda 
povezano s človekovim hotenjem 
in smisleni za spoznavanje du
hovnih in umetniških vrednot 
preteklosti in sedanjosti. 

Nekatera naša društva so že 
spoznala potrebo in pomen takš
nega načina dela in so uvrstila 
v svoje programe tudi nekatere 
teme, k i bodo poslušalce zbliže
vale z različnimi zvrstmi kultur-
re in umetnosti. Zveza Svobod 
je društvom in klubom pri iska
nju primernih tem in snovi po
magala na ta način, da je izdala 
v posebnih brošurah deset pre
davanj izključno estetskega izo
braževalnega značaja, in sicer l i 
kovne glasbene in literarne te
me. Priznani strokovnjaki za 
omenjeno ped reč je umetnosti so 
na poljuden in večini dostopen 
način priredili posamezna pre
davanja, k i so seveda opremlje
na z najpomembnejšimi podatki 
iz življenja in umetniške tvor
nosti ustvarjalcev, prirejene pa 

tako, da j ih je meč ilustrirali 
z magnetofonskimi posnetki 
glasbenih in literarnih repro
dukcij, z diapozitivi posnetkov 
pomembnejših l ikovnih del in 
podobno. Iz likovne ustvarjalno
sti je pripravila prof. Jelisava 
Cepič kar tri zanimive teme, in 
sicer Stara egipčanska umetnost, 
predstavila je holandskega s l i -

„ S o n e t n i venec" v izdaji 
z a l o ž b e „Lipa" v Kopru 

tetVe v r n u n s k i stvaritvi Fran- Miha Maleš je v svoji upodo-
in * ^ r e šerna , »Krst pri Savici*« bitvi »Venca«, katerega je pr-
?n * ^ ° n e t r u venec«, doživljata vič izdal leta 1937 v lepi črno-
i , v . V a in znova posebne izdaje v beli izdaji stremel za tem, da bi 
se

 !' n'ku in v prevodih. Mednje z enostavnim urezom v linolej 
JU ?e sedaj uvrstila umetniško zajel podobo tragične ljubezni 
j l ,skarsko izredno uspela izda- pesnika do oboževane mladenke. 

^Sonetnega venca«. Ta izdaja je bila seveda že takoj 
"Hic n ° V i u s o d n i ljubezni do Pri- po izidu razprodana in med voj-
v °ve Julije je zložil Prešeren no vihro je mnogo teh knjig 
L. e*ih 1830—1833 vrsto sonetov, vsaj po Štajerskem in Gorcnj-
BEl p o s v c ^ e n ' Juliji in s katc-
m? S e ^ e P c s n ' k skupaj z osta
la 1 Pesnitvami v sonetni ob!i-
pev V r , s * ' l m c c * najboljše svetovne 
, ? e sonetov. Višek je dosegel 
* "Vi 

skem tudi propadlo. 
Da bi dopolnila to izgubo in 

zadovoljila zelo obsežen krog 
ljubiteljev Prešernove besede, 
se je založba »Lipa« v Kopru 

e ncem«, kjer izraža pesnik odločila za izpolnitev vse hvale
vredne slikarjeve zamisli po no
vi izdaji »Sonetnega venca«, 
kjer je želel slikar tudi v barvo 

fcihatiko slovenskega naro- poglobiti misel in izraz pesniko
vih in svojih čustev (Slikajoči 

Ob n 

gj 'no!JOčnih ljubezenskih ču-
s v ° j e napredne poglede na 

D,, postno, socialno in kulturno 

Bodoča vodstva društev bodo 
Gorata biti organizacijsko čvrsla 

pesnik), ki so se mu vzbudile ob 
prebiranju te naše edinstvene 
pesnitve. 

Tako je sedaj pred nami »So
netni venec« v razkošni izdaji v 
večbarvnem tisku 30 upodobit
vami (po dve sliki k vsakemu 
sonetu) na kartonskem papirju 
in razkošni opremi, kar vse uvr
šča knjigo med naše najlepše iz
daje. 

Prof. dr. France Štele je nap'-
sal k izdaji uvod, v katerem je 
prikazal knjižno lepoto in vse
binsko dopolnilo slikarjeveca 
deleža k izdaji »Sonetnega ven
ca« v tej novi obliki. 

Po zaslugi Časopisnega založ
niškega podjetja Primorski tisk 
(založba in tiskarna s klišarno) 
smo dobili tako zares lepo knji
go, s katero bodo naši kupci ime
li veliko zadovoljstva, med nji
mi pa še posebej širok krog ča
stilcev nesmrtne Prešernove be
sede. 

nedavnem posvetovanju je svoje dejavnosti tudi mladinske Ob* 
in pro- sekcije. Predvsem pa naj bi 

društev Bled obravna- društva v prihodnje skrbela za 
8 v ' P r a i ' i i a T 1 ' a v z v e z l to, 

j ^ ^ k o m letošnje sezone ter o mladino in njihovo pripravije-
[^ovski sestavi vodstev dru- nost za delo. Bodoča struktura 

Sprejel je tudi občinskega vodstva in društev C J™ S v <*od 
I *'«'m dela občinskega sveta ter Svobod bo morala biti taks 
Jo n

r ' s t o sklepov, k i se nanaša- na, da bo združevala predstav-
y * društva. nike vseh družbenih organizacij 

i|y l e t « š n j i sezoni bodo občin- in pomembnejših dejavnosti. 
6v*>t in društva posvečali 

Naj istočasno opozorimo Se na 
drobno, toda bogato knjižico, ki 
jo je založba »Lipa« izdala za 
70-lelnico rojstva pisatelja Fran
ceta Bevka. To je prvi del »Bev
kove bibliografije« z pregledom 

da pridobijo za sodelovanje vseh samostojnih izdaj njegove-
gi bogatega dela v izvirnikih, 
prireditvah in prevodih. Sestav-
ljavec Marjan Brecelj pripravlja 
izdajo še vsega ostalega biblio
grafskega gradiva o pisatelju, ki 
bo prav tako izšlo pri tej za
ložbi. 

V E R 
»DUNDO M A R O J E * potuje 

na sever. Prav v Goteborgu, 
kjer je bila pred šestdesetimi 
leti objavljena doslej najpo
membnejša monografija o 
Gundoliču (napisal jo je 
švedski slavist A . Jensen), je 
bila 6. oktobra švedska pre
miera »Dunda Maroja«, ver
jetno prvo odrsko delo jugo
slovanskega avtorja, uprizor
jeno v Švedski (ne pa v 
Skandinaviji, saj je bil Dun
do Maroje uprizarjan v Hel 
sinkih že pred vojno). To de
lo, doslej neprekosljivega hr
vaškega komediografa, ima v 
švedščini naslov »Pappa Ma-
rojes pengar«, kar pomeni 
»Denar očka Maroka«. Samo 
ime Držič pa je vedno sprem
ljano z izjavo »om nagon kan 
uttala det!« (torej, v kolikor 
lahko kdo izgovori avtorjev 
priimek) in obstaja bolj ali 
manj samo grafično na lepa
kih ali v časopisih. Švedi lah
ko v najboljšem primeru iz
govorijo le »Dešic«. 

Hkrati s premiero so orga
nizirali tudi majhno razstavo 
v foajeu mestnega gledališča 
v Goteborgu, in sicer v so
delovanju z mestom Dubrov
nik in jugoslovansko ambasa
do v Stockholmu. Sef propa
gande Stadsteatra Uno Eric-
son je navdušen ljubitelj in 
poznavalec naše domovine, 
zato smo lahko prepričani, da 
je razstava dobro pripravlje
na. 

Neolitska plastika v teme
ljih tovarne superfosfata. V 
predmestju Kosovske Mitro-
vice, gradijo največjo halo 
moderne tovarne superfosfa
ta, za" katero bo še do konca 
letos investiranih okoli dve 
milijardi dinarjev. Toda ar
heologi so pravočasno odkrili, 
da je bilo prav na tem kraju 
najbolj razširjeno srednjeolit-
sko naselje na Kosovem in 
Metohiji, zato je Pokrajinski 
muzej iz Prišt ine že lani iz
vršil obsežna izkopavanja, pri 
čemer so našli nad 7 tisoč ze
lo značilnih predmetov za 
proučevanje kulture predhod-
n k o v Kosova, o katerih je 
bilo doslej zelo malo znane
ga. Prizadevni muzej iz K o 
sovske Mitrovice pa še vedno 
spremlja zemeljska dela pri 
giadnji tovarne, saj so de
lavci pred kratkim, ko so 
izkopavali za nove temelje, 
našli nekoliko dragocenih 
predmetov, med katerimi je 
najlepša figura nekega moš
kega, kar je nenavaden pojav 
za čas matriarhata. 

karja Vinoenta van Gogha in 
slovenskega impresionista Jane
za Groharja. Za vse omenjene 
teme je pripravljeno precejšnje 
število barvnih diapozitivov, k i 
prikazujejo najbolj znana dela 
umetnikov. S področja glasbe so 
doslej predstavili Cajkovskega 
in njegovo Patetično simfonijo, 
Chopina in moderno jazz glas
bo. Med literarnimi temami je 
Prosvetni servis izdal Kajuhove 
pesmi. Pripravil j ih je pesnik 
Kajetan Kovic in podrobno ter 
zanimivo prikazal ustvarjalčevo 
delo. Izšla je tudi že knjižica o 
Johnu Galsworthyju in Musko-
va filmska tema Zvezde in 
zvezdništvo. 

Z omenjenim gradivom se bo
do društva, in klubi za začetek 
lahko precej opomogli. Važno 
pa je, kakšen način bodo izbrali 
pri posredovanju umetnin po
slušalcem in kako spreten ter 
razgledan bo predavatelj. Že 
smo slišali pomisleke, da bedo 
nekatere teme pretežke za pov
prečnega poslušalca. Sicer pa je 
najbolje pc<skusiti in pokazalo 
se bo, koliko so bi l i takšni ugo
vori umestni? Morda za začetek 
res ne bo šlo tako lahko, vendar 
pri tem ne smemo misliti , da 
nismo uspeli. Bolj tehtni pa me
nim, da bi bil i na tem mestu 
pomisleki, da bo ponekod težko 
zavoljo pomanjkanja primernih 

ponazoril in tehničnih sredstev, 
k i so nujno potrebna za uspešno 
posredovanje tem poslušalcem. 
Predvsem pridejo v poštev mag
netofon, epidiaskop, diaprojek-
tor, medtem ko magnetofonske 
posnetke in diapozitive dobav
lja Prosvetni servis. Prav ome-
n jenih sredstev nekatera dru
štva v nekaterih krajih, še n i 
majo. 

Navajeni smo. da mer im« uči
nek ter uspehe naših prizade
vanj po tem, kakšen obisk smo 
imeli na prireditvah. To je na
ravno in seveda tudi prav. Ce se 
ljudje takoj v začetku ne bodo 
množično udeleževali pogovorov 
in predavanj v klubih ali kod 
drugod, ne bi smeli biti razoča-
rani. Iz novejše prakse pa sicer 
vemo, da najpogosteje steče be
seda bolj sproščeno v ožjem 
krogu poslušalcev. S takšnim na
činom bi seveda uspeli postopo
ma, vendar bi v primeru redne
ga in doslednega dela naglo pri
dobivali čedalje več ljudi, ki bi 
radi prisluhnili lepi besedi in 
glasbi ali pa bi se učili odkrivati 
lepoto v likovnih umetninah. 

Poskusna predavanja in pogo
vori o omenjenih temah so se 
letos poleti v Kopru zelo dobro 
obnesli, kakšen pa bo odmev po
slušalcev v društvih na terenu, 
bomo pa tudi že lahko kmalu 
viđeli. 

Redni letni občni zbor škofjdoške Svobode 

Boljše 
perspektive 

Prejšnji teden se je zbralo več kot 7t članov škofjeloške 
DPD Svobode na rednem letnem občnem zboru. Ker je pred
sednik društva obolel, je glavni refenU o enoletnem del« imel 
podpredsednik društva Jože Kob al. 

V referatu je povedal, da je 
bila v pretekli sezoni najuspeš
nejša lutkarska sekcija, k i je 
imela vrsto uspelih prireditev za 
mladino. S pestrim programom 
pa so gostovali tudi v nekaterih 
odro inih krajih Poljanske doline. 
Dramska sekcija je uprizorila le
tos samo dve deli, in sicer Sne-
guljčico ter MolierOvo »Solo za 
žene«. Vzrok, da dramska sekci
ja ni imela več premier, je v 
majhnem številu igralcev. 

Letos se je priključila škofje
loški Svobodi še šahovska sekci
ja, k i je izvedla tudi šahovsko 
prvenstvo Škofje Loke za leto 
1960 in več drugih turnirjev. 
Vendar pa je imela šahovska 
sekcija doslej precej težav, pred
vsem zato, ker ni imela prosto
rov. Le-te pa bo še to jesen do
bila v novem poslopju Svobode, 
kar zagotavlja uspešnejše delo v 
prihodnje. 

Zelo uspela prireditev gledali
ške sekcije Svobode je bila od
daja »Izberite popevko«, k i je 
bila zaradi zanimanja trikrat iz
vajana. 

Velik uspeh je škofjeloška Svo
boda dosegla z ustanovitvijo či
talnice oziroma klubske sekcije. 
Ta klubski prostor je opremljen 
s televizorjem, radiom in z vse-

skrb kulturno-estetski 
»{)"•"• Na tej osnovi so tudi 
*i«tr delovni načrt , k i povsem 
jw Z a omenjeni zahtevi. Na 
Daj ^°va.nju so navzoči menili, 
> J bi sprejeti program uresni-

Procrrame 
0«ila ter sprejela na občnih 

tle " M e uako v vseh krajih obči-
l w p r e d v « o m na Bledu, v Rib-
Ijgj' ga Bohinjski Beli in v Za-
SiV { l ' * > r i tem pa bodo tudi dru-
j<» v teh krajih sestavila svo-
^ „ ^ " r a i n e dela in j ih bodo 

K « \ ki 
r 

«vei nanuli 
»to . ' s < > Precej 
^T^zac i j sk ih m 
C l h društev 
^ r s e r * je bilo 
&(w. , t r eba občinsko vodstvo iz-
l i„? l n i u ' in okrepiti 

O kulturno-prosvetnem delu v jeseniški občini 

Neprimerni prostori 
doslej jiajvečja ovira za še uspešnejše delo 

V » W K ' ^ m ( > , ' a l i 1 Z V r " i t l nova sezona na kulturno-prosvet ^ocu oktobru. 

kadrovskih 
in Svobod, 
ugotovljeno, 

Smo v času, ko se je že začela čilno za vse sekcije pa je, da so 
že lani začele iskati nove oblike 

nem področju. Zato ne bo odveč, dela, kar je imelo za posledico 
seji občinskega če vsaj bežno pregledamo, kakšni nekoliko manjše število priredi-

razpravljali o s o ponekod delovni pogoji. To- tcv kot prednja leta, vendar pa 
krat se bomo zadržali pri kultur- so nove oblike dale boljšo kvali-
no-prosvetnem delu v jeseniški teto. Prav zaradi tega bo težnja 
občini. Če hočemo vsaj v grobem vseh sekciji da bodo tudi v novi 
analizirati delovne pogoje v no- sezoni skušale čimbolj izpopolniti 
vi sezoni, moramo vsekakor uvo- sodobnejše 1 delovne metode na 

dejstev iz kulturno-prosvetnem področju, 
pretekle se/.nnc. In še nekaj številk: Dramske 

- vNvuuu»»!u iVK.j.n, V jeseniški občini je 6 delav- družine so uprizorile 25 različnih 
^ nova vodstva, izbrana skih prosvetnih društev Svoboda odrskih del in imele 42 predstav, 
t>r(i| j ) , > r '-h, kos v.sem .številnim in 4 kulturno-umetniška društva, ki si jih je ogledalo 5200 obča-

••• Hne katerih delo idejno in strokovno nov. V teh številkah seveda ni za-
. w *zbi- usmerja Svet Svobod in prosvet- jeta dejavnost jeseniškega čufar-

. ° v i h lhuii v r>bčirskem vod- nih društev pri ObLO. V vseh tevega gledališča, ki je imelo S 

'lua "."w ! r i okrepiti z novimi 
VM 1 , Nekaj podobnega bedo doma zapisati nekaj 
IhJ! Predvideti tudi odbori 

k ' v v okoliških krajih, tako 

*iav>, l n kulturno-proisvot! 
t o / ^ t i . Pred vsem bo z izb 
' h - i / ^ ' ' 1 ljudi v občinskem vod-
bov P°trobno zagotoviti boljšo društvih je 1955 članov, od tega premier s 63 predstavami na do-

^ v o z občinskim Nimlnkal- 65) v starosti do 25. leta. Z dru- mačem odru in 33 predstav z go-
^t»h € ^ 0 m i z mladinskimi ko- gimi besedami — približno vsak 
!** JUi V' r 7 dejavnostjo mladih <,edmi občan je član prosvetnega 

Občinski svet Svobod dmštva. Vsa društva imajo sku-

tovanji po kranjskem okraiu. 
Če sedaj še upoštevamo števil

ne prireditve glasbenih sekcij, izo-
^ i j ^ t v o m in Svobodam pripo- paj 56 sekcij (največ je dramskih, braževalnih, lutkovnih, šahovskih, 

' n i*j ustanovijo v okviru glasbenih in izobraževalnih). Zna- folklornih in drugih sekcij kot 

tudi knjižnic, lahko zaključimo, 
da je bila pretekla sezona kljub 
iskanju novih delovnih oblik do
kaj pestra. Vsekakor pa bo tudi 
nova sezona vsaj tako uspešna, če 
ne še uspešnejša, seveda če bodo 
imeli jeseniški kulturno-prosvetni 
delavci potrebne delovne pogoje. 

Celotno kulturno-prosvetno de
javnost jeseniške občine spremlja 
vrsta problemov, večjih in manj
ših, med katerimi pa so vsekakor 
v ospredju prostori. Večina h-'eh 
je premajhnih in slabo oprcmVe-
nih. Zato bi bilo treba za zače
tek zagotoviti vsaj tol'ko sred
stev, da bi se društva lahko v naj
kraćem času lotila vsaj ureditve 
sedanuh prostorov. Sicer pa je v 
jeseniški občini že dle govora o 
pradn'i novih kulturnih domov. 
Na Hrušici je nov dom že v grad
nji, v kratkem pa se bo treba lo
titi novogradnje na Jesenicah in 
Javorniku. V perspektivi je pred 

videna gradnja kulturnih domov 
tudi v Mojstrani, Kranjski gori in 
na Blejski Dobravi. Hkrati s tem 
pa je skoraj niČ manjši problem 
skromno število rekvizitov, s ka
terimi razpolagajo kulturno-pro-
svetna društva. Skromni rekviziti 
v večini primerov močno hromijo 
dejavnost društev. V večini gre 
v tem primeru za glasbene sekci
je, ki imajo slabe instrumente ali 
pa teh sploh nimajo v zadostnem 
številu. 

Poseben problem je tudi vzdr
ževanje obstoječih prostorov. Sred
stva, s katerimi društva razpola
gajo, so premajhna za vzdrževa
nje. Torej je problem dvorezen 
— če sredstva namenijo za ama
tersko dejavnost, jih nimajo za 
vzdrževane prostorov, če pa z 
njimi vzdržujejo prostore, se ne 
morejo lotiti ničesar drugega. 

Izhod je treba torej iskati v 
povišanju sedanjih dotacij, zla
sti še, ker so nove oblike dela na 
kulturno-prosvetnem področju vse 
večjega pomena Za splošno izo
brazbo delovnega človeka. Med 
nove oblike dejavnosti moramo 
predvsem uvrstiti delo izobraže
valnih sekcij in klubsko življenje, 
brez česar si praktično ne more-
m<< več zamišljati sedanjega kul
turno-prosvetnega dela. 

B. F. 

mi jugoslovanskimi časopisi in 
revijami: nekaj je tudi tujih ča
sopisov in revij. Klubska soba 
je pristopna slehernemu ljubi
telju lepe knjige. 

Po obširnem in izčrpnem refe
ratu je sledila živahna razprava, 
ki je ob koncu dala nekaj skle
pov za nadaljnje delo. 

Glavna naloga v bodoče naj bi 
bila poživitev dramske sekcije in 
klubske sekcije. Dramska sekci
ja mora že sedaj začeti z delom 
in naj se poveže z gimnazijo, 
kjer imajo osnovano gledališko 
skupino. 

Novi odbor, ki je bil izvoljen, 
bo v letošnjem letu skrbel tudi 
za poživitev orkestralne sekcije 
in godbe na pihala. 

Godba na pihala potrebuje no
ve instrumente. Upajo, da bodo -
nabrali pri podjetjih tbliko de-' 
narja, da bodo še letos nabavili 
nove instrumente v vrednosti 
dveh milijonov dinarjev. 

Nasploh je letošnji občni zbor 
Svobode pokazal pri članih večjo 
pripravljenost za delo v vseh 
sekcijah in zato upajo, da bo t 
letošnjo kulturno sezono škofje
loška Svoboda postala tako ak
tivna kot je bila pred leti. 

Ob koncu so bili na zboru po
hvaljeni štirje zaslužni odborni
ki, ki so s svojim požrtvovalnim 
delom v pretekli sezoni največ 
doprinesli na področju kulturne-
prosvetne dejavnosti. To so bili: 
Ivo Puhar, Anica Oblak, Fani 
Božič in Jože Kobal. ,~,m<r 

V. R. 

Elizabetsko 
gledališče v 

starem hlevu 
Starinski hlev, za katerega 

m-iislijo, da so ga uporabljali 
kot skladišče za grad Hamp-
ton Court Palače Henrija 
VIII, bedo sedaj spremenili 
v gledališče v stilu Elizabe
te I. Za to se zavzema po
sebno združenje, k i je že 
dobilo privolitev Britanske 
dramske zveze in Sveta za 
zgodovinske zgradbe. Ta hlev 
je zgrajen tako, da je prav 
idealen za zgraditev popol
noma verodostojnega eliza-
betskega gledališča. Domne
vajo, da bo prostora za IGO 
gledalcev. Sedeži bodo raz
vrščeni v polkrogu, oder bo 
na dnu. 



V Ratečah ere ti jo 
gorenjski nageljni 

Stanovanjska skupnost Zlato polje 
je proslavila nov uspeh 

Drugi dom 
i n p i o n i r j e 

Prav gotovo med vami ni nikogar, ki ne bi vedel 
za kraj Rateče—Planica. Celo takih je malo, ki ga 
še ne bi obiskali. Ce že niste bili na Pastirskem 
reju, so vas morda privabili skoki na planiških 
skakalnicah. Vsakogar, ki obišče ta kraj, prevza
mejo njegove lepote: tiste, ki jih je v kar preobilni 
meri stresla iz koša narava in tiste, ki jih je 
ustvarila pridna rateška roka in jih je srečati v 
pristni folklorni gradnji starih hiš prav tako, kot 
v skrbno negovanih gorenjskih nageljnih na njiho
vih oknih. »Tako prijazne vasice in tako lepih rož 
že dolgo nisem videl,« je pred kratkim rekel ino
zemski turist; tako je gotovo govorilo že nešteto 
obiskovalcev tega kraja. Ce to ne bi bilo res, zakaj 
naj bi se potem znova in znova vračali in zakaj 
naj bi se število novih obiskovalcev iz leta v leto 
večalo. 

* V našem novem času, ko se dinarjev za nabavo ostale opf** 
voju turizma v Ratečah. Sedanje kah. Težko je govoriti, še teže t u d i žene-matere vključujejo v me. Prav tako so bila odobren« 
Turistično društvo zbira te po- p i s a t i 0 tem kdo ima največ n a J r a z l i č n e j š e dejavnosti, ko so sredstva za proračunske izda*" 

tudi one družbene upravljalke, k e - Ker je pri nas zelo občutit1 

zaslug za razcvet rateškega tu- povzroča varstvo otrok v odsot- pomanjkanje strokovnega vzg<>" 
rizma, lahko pa pišemo, da je nosti obeh roditeljev nemalo jiteljskega kadra, je Odsek 2 8 

videti, kot da v Ratečah delajo skrbi. Ce lahko to rečemo za šolstvo pri ObLO ta kader ena-
za turizem vsi. Seveda gre naj- v s e n a š e k r a J e ' J e t o z a r a d i s P e " k ° m e r n o Porazdelil po vsej 

. . , cifičnih razmer še posebej zna- ustanovah in bo tako tudi uwu 

večje priznanje m zasluga prej- e i l n o z a stanovanjsko skupnost Slavka-Joklja dobil 5 vzgoji-
šnjim in sedanjim odbornikom Zlato polje, saj je tu kar 70 od- t e l J i c - Predsednik Stanovanjske 

Turistično društvo zbira te po 
drobnosti, da j ih tako v kroni 
k i ohrani potomcem. 

R A T E C A N I Ž I V I J O Z A 
T U R I Z E M 

Turizem se je zlil z Rateča
mi. Ratečani z vsem srcem živi
jo zanj, ker on živi zanje. Tako, društva, k i so ali še sedaj nese- stotkov družin, kjer sta oba skupnosti Cedo Nikolič je dejal, 
kot so desetletja urejevali svoje b i č n o urejajo turistično dogaja- z a k o n c a zaposlena izven doma d a so morali prav vsa razpolo*-
domove, da bodo gostom všeč, . . • (povprečje za kranj je 45 od- Ijiva sredstva porabiti za popr» 

S P R V A SO J I M B I L I S A M O 
V N A P O T O 

Ratečani so bili od nekdaj 
delavni ljudje, vajeni trdega 
dela celo brez prepotrebnega 
počitka, kaj šele lenarjenja. Kdo 
bi torej mogel od njih zahte
vati, da bi lahko mirno prena
šali tujce, k i so odkrili njihov 
lepi i n mirni svet in hodili k 
njim — lenariti. Zgodilo se je 
celo, da so koga v svoji vel iki 
delovni vnemi odslovili, češ, kdo 
vas bo le trpel tu, vam stregel 
i n gledal, kako brezdelno po
hajkujete okoli. Toda od tega 
je sedaj že 50 let in več, v pol 
stoletju se pa lahko marsikaj 
spremeni. 

P O T R E B N O J E B I L O N E K A J 
U K R E N I T I . . . 

. . . kajti če so do pričetka I. 
svetovne vojne prihajali v Ra
teče le redki gostje, so imeli le-
toviščarji po letu 1920 kljub 
brezbrižnosti Ratečanov, Rateče 
vedno rajši. In Ratečani so mo
rali doumeti, da je mogoče pro
dati tudi svež gorski zrak in 
naravne lepote . . . 

. . . ZATO SO ZACELI štvo je imelo veliko nalogo — iz 
skromne vasice narediti udobno 
letovišče, kajti res je, da gostje 

Spoznali so vrednost in po- uživajo ob pogledih, k i j im j ih 
membnost tujskega prometa, to- nudi kmečko okolje, toda pr i 
da skromna vasica je imela zelo tem imajo pa le radi kar se da 
malo primernih sob za tujce, še udobno življenje, kmalu so pr i -
te so bile slabo opremljene. - šli na dan tudi z načrti za iz -
Vseeno se je tu vedno zadrže- gradnjo zimskega športnega 

domove, da bodo gostom všeč, . „ " J , (povprečje za kranj je 45 od-
 liiva

 sredstva porabiti za poPra" 
delajo to še danes. Seveda nih- n j e v K a t e c a h - r o d a k a J n a J r e " stotkov). Ze sedaj je na območ- v i l ° stavbe, ker je bila ta g 
če od njih ne prezre, da vse kar c e m z a m a J h n e § a fantiča, k i je j u te stanovanjske skupnosti 780 žalost zelo zapuščena. Poleg o V r 

storijo za druge, koristi tudi tujcu prijazno pokazal pot, ali predšolskih i n šolskih otrok, ko navijanja prostorov pa so mo* 
njim samim. za skrbno žensko roko, k i je na bodo dograjena vsa stanovanja r a l i nekatere tudi povsem Pr*j 

v tem predelu, se bo število urediti, da bodo primerni ** 
otrok predvidoma povečalo kar sprejem 160 otrok, 
na poldrugi tisoč. p r i urejevanju vrta okoli W 

Zato so o možnosti pridobitve m a s o s e spet izkazali pionir** 
Doma, igre in dela razpravljali 0 katerih smo že pisali, ko *P 
na vseh množičnih sestankih. - s i sami gradili igrišča. Vrt » 
Nekateri otroci z Zlatega polja očistili plevela, odpeljali srne^ 
so do sedaj hodili v vrtec »Tugo s k r a t k a - lepo so ga uredili- 1 ^ 
Vidmar«, katerega kapaciteta t e m n i s o pozabili vprašati, 
pa ni zadostna niti za otroke iz b o d o lahko delali v delavnic 
samega centra Kranja. i n če bodo lahko gledali t e l e . 

Stanovanjska skupnost je od zijske prenose in kino predst -
ObLO dobila manjšo vsoto, k i ve. T o dokazuje, da mladina r 
so jo porabili za gradnjo igrišč, d a d e l a > če ve, da j i bo to * 
vprašanje varstveno - vzgojne ristilo. 
ustanove pa je ostalo nerešeno. Sodobni Domovi igre in d 

Zaprosili so za stanovanjsko n i s o l e varstvene ustanove, ar" 
poslopje, k i je bilo last ObLO P a k d a i e J ° velik poudarek tu 
in ta ga je res dal v upravljanje vzgoji, zato bodo v kletnih P r 

Svetu stanovanjske skupnosti štorih uredili 4 delavnice 
Zlato polje in odobril dva in r a z n e krožke, k i bodo oprern« 
pol milijona dinarjev sredstev ne z najsodobnejšimi rekviZi • 
za adaptacijo. Zavod za stano- D D i m a še dve veliki in 5 m a J 
vanjsko izgradnjo je izdelal na- ših igralnic, sodobno k u n i ^ 
črte za preureditev poslopja, garderobo, kopalnice in ost 
sami pa so se takoj prijavili na sanitarne naprave. Dom ima 
razpis Sveta za staranje o deci d i centralno kurjavo. 
Jugoslavije v Beogradu. Od 126 
prijavljencev je bila dodeljena 
oprema le petim ustanovam iz 
Slovenije, med njimi je bila 
tudi varstveno-vzgojna ustano- — v W»-T-
va Iva Slavca-Jokla na Zlatem staršev doma ne bi imel: re 
polju. Dobili so opremo za 25 hrano, veliko prijateljev, v S ^w, 
otrok in to kompletno kuhinjo, vrstno razvedrilo i n še 
ozkotračni zvočni kinoprojek- drugega. Vendar ta uspeh Sv 
tor, televizijski sprejemnik, po- Stanovanjske skupnosti ni u S " ^ 
hištvo, igrače in celo stenske val, saj že sedaj mislijo na 

svojem oknu vzgojila ponosen slike, k i so j ih narisali otroci da bo ta Dom kmalu pretes » 
. -. sami. že sedaj premišljujejo, kak° 

Oddelek za družbene službe prišli še do novih varstven 
Metka Sosič je naknadno dodelil še 1,500.000 vzgojnih ustanov 

Težko je reči, kolikšnega V°" 
mena so ti prijazni, svetli P r <^ 
stori za prenekaterega otroka 
Zlatega polja, k i bo tu na ĵ 
vse tisto, česar v odsotno^ 

Rateški motiv v objektivovem okviru 

TAKOJ PO ZADNJI VOJNI 
gorenjski nagelj, ali za 

valo nekaj letoviščarjev in to je 
bilo dovolj, da prodrejo v Ra
teče novice o navadah in raz
merah v drugih krajih in deže- Bloudek, zgradil v Planici smu 

centra. Ze 1931. leta je S K Il i 
rija, čigar gonilna sila je bil ra
teški častni vaščan ing. Stanko l e t p o k o n c u v 0 - > n e J e Turistič 

so v Ratečah ustanovili Tu 
ristično društvo, naslednika 
Tujsko prometnega društva. - f 
Toda rane, k i j ih je prizadejala ' 
vojna, so bile hude. Prv i za
četki turizma v širšem obsegu 
so vidni šele v letu 1949. Nekaj 

lah. Ratečani so j im prisluhnili 
Crno ognjišče se je ponižno 

carski dom »Ilirija«. T r i leta po 
zgraditvi »Ilirije« so za dolge 

umaknilo štedilniku, postelje so zimske večere neprimerne pe-
dobile zimnice, sobe so bile č j - trolejke tudi v tem koncu za
što prepleskane, v hiše so na- menjale električne žarnice. Ra-
peljavali vodo, okrog hiše je bi - tečani še niso bil i zadovoljni, 
lo vedno lepo pospravljeno.. . V naslednjih letih so uredili še 
Od 1925. do 1928. leta se je vas moderno pošto, železniško po
želo spremenila, a vendar je stajo, popravili poti, sprehajali- 3 • k l . o p i c o ' k a ž i P ° t a - obnavlja 
bila še vedno pristna in neokr- šča. zgradili novo t W , « r f r Q

 1 1 t u J s k c s o b e m gostinske obra 

no društvo, po besedah pod
predsednika tov. Kavalarja le 
životarilo. Omenil je poleg ob
jektivnih tudi subjektivne vzro
ke, predvsem nerazumevanje 
novega časa, premajhno vda
nost in nezaupanje v svoje mo
či. Kl jub temu so v teh letih 
popravili marsikatero pot, ure
di l i klopice, kažipota, obnavlja-

pila še vedno pristna in neokr- šča, zgradili nove gostinske 
njena kmečka vasica s prav ta- obrate, tujske sobe in v 1. 1938 
kim kmečkim življenjem, k i je dosegli rekordno število nočnin 
iz dneva v dan privabljalo več 
gostov. 

SEDAJ ZARES 

30.243. — Tujsko prometno 
društvo je v teh letih izdajalo 
lastni turistični prospekt. 

Sloves prijaznih Rateč in go
stoljubnih Ratečanov se je ve

te Za razvedrilo tujcev pa te
daj skorajda niso skrbeli. 

IN V ZADNJEM ČASU 

V letu 1958 je Turistično dru-
cal, obiskalo j ih je več gostov štvo Rateče-Planica zaživelo z 

V letu 1920 je bilo v Ratečah k o t nekatera že prej znana leto- novim članom. Obrnili so se 
le 159 nočnin, 10 let kasneje že višča, n. pr. Bohinj, Mojstrano, proti največjim poman j ki iivo-
45>'t1 in RaWani en »<u4*>ll T.siSkn i 4231 in Ratečani so vedeli, da 
bo, če bo šlo tako naprej, treba 
nadvse vestno poprijeti za de
lo, zato so leta 1930 ustanovili 
Tujsko prometno društvo in iz
voli l i prvega predsednika Jože-

N I T R E B A S E P O S E B E J 
P O U D A R J A T I . 

stim svojega kraja in - uspeli: 
urejena je cesta skozi vas, do
bili so kinoprojektor, za razve
drilo gostov med sezono skrbi 

— plesna godba, urejene so nove 
da je druga svetovna vojna klopice, kažipoti . . . Letos so 

priredili II. P A S T I R S K I REJ , 
ki je nadvse uspel. Ob tekmo-

ta Pimbaha. Štirje od sedmih dobila svoj odmev tudi v Rate-
takratnih članov tega društva, čah. Doba okupacije je zatrla 
k i še živijo v Ratečah, se sku- turistično dejavnost, okupator- vanjih na planiških skakalnicah 
paj z vsemi Ratečani radi ozre- ju je bil na poti tudi društveni ' 
jo nazaj na leta plodnega dela, arhiv, ki ga je popolnoma uni-
k i je bilo začeto pred tridese- čil. Le nekateri Ratečani se še 
tirni leti. Tujsko prometno dru- spominjajo podrobnosti o raz-

Na sliki vidimo štiri ustanovitelje Tujsko prometnega društva 
po slavnostni seji Turističnega društva. — Od leve proti desni 
sedijo: Jože Osvald, Jože Pintbah, Alojz Kavalar in J. Kerštajn 

skrbijo za parkiranje motornih 
vozil, prevzeli so menjalnico 
tujih valut. Blagajniški promet 
T D se je povzpel že na 4 m i l i 
jone dinarjev letno. 

Vsakdo ima svoje željo, Rate
čani si želijo hotel, k i ga kar 
zahteva vedno večje število go
stov. Urediti bo treba vodovod, 
elektriko« zgraditi novo trgovi
no, urejevati privatne sobe in 
sanitarne naprave. Ta in še 
mnoga druga dela .so pred Tu
rističnim društvom, ne — pred 
vsemi vaščani, saj karkoli se 
naredi v Ratečah, jo narejeno 
za vso vas, za boljšo bodočnost 
vseh prebivalcev te lepe gorske 
VBSiOf in ne nazadnje tudi za
to, da na tromeji Jugoslavija— 
Avstrija—Italija daje pravo sl i 
ko socialistično izgradnje v na
ši državi. 

NAMESTO EPILOGA 

Vodstvo Turističnega društva 
Rateče-Planica je v dobrih ro-

TELEVIZIJSKA 
ZGODBA 

v . 

Glejte, ljubi maji, zgodilo 
se je, da smo dobili televizijo, 
pravo pravcato, z vseh strani 
otipljivo televizijo. »Zdaj smo 
na konju!« smo si rekli. »Vsi, 
posebno sosedje nam bodo na 
vso moč zavidali.« Jaz kot 
najstarejši član in poglavar 
družine sem s ponosom obču
doval to čudo tehnike in si 
mel roke. »Da, da, televizija 
to je nekaj. Te vsak smrtnik 
ne premore,« sem si govoril. 
In televizijske misli so me 
vedno bolj prevzemale. A pa 
rat sem postavil v dnevno so 
bo in družina je z ganjenostjo 
in solzami v očeh spremljala 
moje delo. Obrnil sem se k 
njim in z nekako vznesenost
jo in trepetajočim glasom re
kel: »Zdaj, dragi moji . . .!« 
Naprej nisem mogel več. Po-
smrkal sem in se ozrl v ženo. 
Ta je planila v glasen jok in 
ihte stekla v kuhinjo. Otroci 
so zdrveli za njo, skrili obra
ze v njen predpasnik in se 
pričeli dreti. Kuhinja se je 
tresla od njihovega vpitja in 
mislil sem, da bom ogluMI. 
»No, no, saj ni tako hudo 
sem iih miril z očetovsko 
trpcžliivostfo, čeprav ni 
sti m mikalo, da bi "c meni 
pritekle solze v oči. »Bo že ka
ko, ho že kako,* sem mrmral, 
nc da bi se zavedal nesmisla 
svojih besed. 

Zvečer je televizija pričela 
delovati. To je bil za nas ve
likanski dogodek. Družina je 
z nemim občudovanjem :n 
glasnim vzkVkaniem pozdrav
ljala vsako sliko, ki se je zvr
stila na zaslonu. Jaz sam sem 
dostojanstveno sedel v nasla
njaču, kadil civaro in gledal. 
T« laj je pozvonilo, '/ena je šla 
odpirat in skozi vrata sem za 
slišal tale pogovor: »O, do
ber večer predraga soseda! Ve
ste, zmanjkalo mi je kisa, pa 

se 
da 

po-
do-

sem prišla prosit, če bi mi ga 
malo posodili. Saj ga imate, ali 
ne? Smem vstopiti?« »Seveda, 
kar izvolite!« je moja žena z 
vso' ustrcžljivostjo odgovorila. 

»Kje pa je vaša družina?« 
je soseda prav nedolžno dalje 
vprašala. »So šli v kino?« 

»O ne, ne! V sobi gledajo 
televizijo.« 

»Kako? Televizijo imate? 
je hinavsko začudila kot 
tega ne bi vedela že od vsega 
začetka. Bila je neznansko 
vzhičena. »To bi pa res rada 
videla,« je klepetala. Televizi
ja — to mora biti nekaj ču
dovitega. Vedno sem si žele
la, da bi jo vsaj od daleč vi
dela. Ali smem čizto majčke
no pokukati v sobo?« 

»O prosim, prosim. Kar 
vstopite!« 

Čez nekaj časa je spet po
zvonilo. Prišel je sosedin mož 
iskat svojo ženo, ki se je go
spodovalno oglasili iz so»e: 
»Kar sem Francelj! Boš tele
vizijo gledal!« 

Mož ni bil nič proti, mi pa 
tudi ne. Zakaj ne bi človek 
svojega sočloveka osrečil s ta
ko malenkostjo. 

Od tedaj naprej je neprene
homa zvonilo. Najprej sta pri
šla sosedova otroka iskat očka 
in mamico, potem sošolka moje 
hčerke Majde, da bi ji ta po
kazala matematično nalogo, 
totem kup sorodnikov, prija
teljev, znancev in sosedov. 
Ponosem sem bil, da me imajo 
ljudii tako radi in v svoji d 
brodušnosti sem vse p-ova 
k televiziji. Kmalu je zmanj
kalo stolov in morali smo že 
fia posodo ponje. Do sem 
bili vsi zadovoljni, dokler 
ni zgodilo nekaj strašnega. 
Zmanjkalo je toka. Najprej je 
bilo vse tiho, potem pa so se 
z vseh strani oglašali vzkliki. 
Moški so robantili, ženske so 

i bil 

smo 
se 

vreščale in sploh je bil velik 
direndaj. Toka pa ni in ni h°' 
telo biti. Končno so se gosile. 
naveličali in se s kletvicam' 
na ustih pričeli razhajati. Iz' 
gubil sem vso preljubo dru
ščino, ki je nanosila v sobo 
prah in blato in s čiki po*e' 
snažila tla. Ostali so mi samo 
moji zvesti družinski člani, *' 
sem jih nagnal spat. Z ženo 
sva Še dolgo v noč čistila sle
dove svojih dragih gostov. 

Naslednji večer je 'bilo spet 
vse po starem. Radovedneži [° 
vtikali nosove skozi vrata ' n 

govoričili, »sem slišal, da bo 
danes prenos nogometne tek' 
me. Tega na noben način *e 

smem zamuditi. Saj dovolite 
da si ga ogledam. Saj razu-
mete, šport je nekaj tako 
vzvišenega, tako veličastne
ga . . .* 

»O seveda, seveda,* set* 
brundal, bolj zase kakor dr»' 
gim. »Pri meni boste lahko vi' 
deli nogometnih tekem, kol'' 
k-.r jih boste hoteli.* MnJt 

otroci so vse to nekam čud*0, 
gledali. Nadrl sem jih: >K"l 
pa zijate smrkavci! Ali so 
va: nogometne tekme? Tak'^1 
spat, če nc . . .!« 

Potuljeno so se splazili f. 
sobo, jaz pa sem se pridrU?1' 
driiščmi. 

To se je ponavljalo dan 
dnem. 

Končno sem pričel rni^''! 
na tO, da bi televizijo prod-1'-
Sosedje so se mi čudili, )** p* 
tem inn razlagal, da se tele' 
viztic ne splača imeti, ker H 
predraga, ker porabi prevec 

toka itd. Kolobarji pod m0"' 
mi očmi so besede potrjeval*-
ln prišel sem do prepriča*!*' 
da '•; televizije ne splača i*1*' 
ti, Zdaj jo prodajam. Kdor 1° 
želi kupiti, naj se zglasi P11 

runu. 
L hI J 



ne bi bi lo v e č n o č i 

SANJSKA GORA - Tončka Jakljeva iz Kranjske gore goji 50 
ki jih vidimo na sliki. Kot nam je povedala, jih ima pri 

p i zato, da ji nesejo jajca. Pravi, da so precej bolj »-marljive-« 
k o t kokoši, saj znese ena na leto 200 do 250 jajc. Zanimivo je 
W tem to, da ta vrsta rac imenovana »Cakichambell« sploh ne 
"̂"ebuje vode, samo malo za pitje. Razen tega pa vzdržijo te 

JMl tudi do petnajst stopinj pod ničlo. Pri hrani tudi niso tako 
^tevne kot prave »domače« race. 

Najnovejše vesti iz Moskve, 
ki jih je objavila sovjetska Aka
demija znanosti, govorijo o zelo 
resnem projektu mladega znan
stvenika Vladimirja Cerenkova, 
ki bo omogočil, v kolikor ga bo
do uresničili, da se na zemljo 
nikoli več ne bo spustila noč, ozi
roma da bo v toku noči sijala 
umetna svetloba, ki.bi imela isto 
moč kot sončna. 

Po najnovejših tehničnih po
datkih, ki so jih objavili, bi bila 
uresničitev tega drznega projek
ta možna z lansiranjem tisočev 
kozmičnih raket natovorjenih s 
500.000 tonami belega prahu, na
rejenega iz sadre ali krede, v vi
šino 1200 km. Intenzivnost svet
lobe, ki bi jo dobili z difuznim 
odbijanjem od teh materialnih 
drobcev, izpostavljenih sončne
mu izžarevanju, bi znašala 
200 luksov. 

Posledice takega projekta bi 
bde velike. Nekateri strokovnja
ki smatrajo, da bi se mediteran
sko podnebje razširilo na sever 
vse do meje Belgije in Nemčije in 
da bi Gronland in Sibirija dobi
la zmerno podnebje. Neki fran
coski astronom smatra, da bi bi
la uresničitev takega projekta 
možna, vendar meni, da bi nebo 

zaradi tega, ker bi bilo izenače
nje svetlo-bele barve 24 ur na 
dem, lahko vplivalo na psihično 
rai notežje ljudi. Rakete bi se 
premikale okrog Zemlje nekaj 
mesecev, nakar bi padle in zgo
rele v nižjih slojih atmosfere, 
medtem ko bi milijarde drobcev 
lahkega prahu lahko krožilo kot 
drobni sateliti na višini 1200 m 
več stoletij. 

V začetku bi se trak svetlobe 
širil v vseh smereh, dokler ne 

bi dobil ustaljene oblike ogrom
nega prstana. Po najnovejših 
sovjetskih podatkih bi bilo po
trebnih za uresničitev tega pro
jekta nekaj desetletij, vendar 
obstaja nevarnost, da bi omenje
ni prstan prahu lahko vpijal zu
nanjo radioaktivnost, medtem ko 
bi izenačeno podnebje brez mra
za povzročilo, da bi tropsko 
rastlinstvo uspevalo skoraj po 
vsej Evropi in vplivalo na spre
membo morskih tokov in vetrov. 

Žive radarske 
naprave 

Z vprašanjem, kako razne ži
vali zaznavajo svojo okolico, se 
strokovnjaki ukvarjajo že dalj 
časa. Znani so poizkusi, katerih 
rezultat je bil spoznanje, da 
imajo netopirji poseben organ, 
ki deluje kot »radar«: tako ne
topirji »čutijo« svojo okolico, tu
di če so v popolni temi. 

N e p r e k o s l j i v i r e k o r d i 
v Olimpiada v Rimu nam je še 
.f°rn živo v spomimu in uspehi, 
' j ih danes posegajo nekateri 

^unski atleti, so skoraj pre
vrt l j iv i . Doslej najhitrejši 
frinter je pretekel 100 m dolgo 

tovalno progo v 10 sekun-
Račun nam pcikaže, da je 

povprečno hitrost 36 km 
, uro. Prenekateri športniki 

^če jo v daljino nad 8 m, še 
^ Pa je takih, ki pri skoku v 
j^no presežejo 2-metrsko znač-

Olimpijske rekorde dosegajo 
seveda z dolgotrajnim in 

usmer-
--ner in pri katerem imata 

j^alokrat odločilno besedo tu-

»tleti 

ia r t n i m u r J e n J e m ' ki ga 
trener in pri katererr 

•r^okrat odločilno beseao I U -
v

l travnik in filozof. Tekmo-
jfftf postaja nekakSšen živ 
^ i« ki ga skušajo s pomočjo 
j/^tvenih metod pripraviti do 
g**t da bi dal od sebe največ, 

* zmore. 
**imo tega, da so atletisfki re

kordi precej višji od zmogljivo
sti povprečnega človeka, pa na
hajamo med živalmi še nepri
merno 'boljše tekače, skakalce, 
. dvigalce uteži«, plavalce in dru
ge rekorderje. Nekatere med 
njimi celo primerjamo s tehnič
nimi sredstvi, ki jih je človek 
zgradil zato, da bi, denimo pove
čal svojo hitrost. Pri tem pa ni
kakor ne pozabimo, da živali ne 
trenirajo. Kar tako se razposa
jeno pedi okoli vogalov kvečje
mu kak mlad .psiček, da pa fi 
tiger zaradi »treninga« divjal 
skozi fambuisovo puščavo, men
da še nihče ni slišal. 

Najhitrejši med živalmi je 
gepard, ki lahko teče s hitrostjo 
120 km/h. To pomeni, da prete
če 100 m v bere štirih sekundah 
in da bi najhitrejši sprinterji 
sveta na 100 m dolgi progi za
ostali za njim za nič manj kot 
okroglih 60 m. Precej počasnejši 
so gepardovi sorodniki — puma, 

A t o m s k a e n e r g i j a z a 
o g r e v a n j e m e s t a 

t u-e^° m c s t 0 s ^ t l s ° l Prebi-
: •G bo razsvetljeno in ogrevano 
hnJt0Tn5k° energijo od konca pri-
^7n>e&a leta dalje. Za zdaj bo 
ijJto Farska, nedaleč od Stock-
„0

 ma> še ogrevano in razsvetlje-
j o

 s tcrmoclektrarno na najto, ki 
j P°stala rezervna centrala, ko 

*atom nastopil« službo. 
j. arska je čisto novo naselje. V 
ti/?- imeli toplo vodo v 
0j**j hiši, dovajali pa jo bodo iz 
l^dnjcga rezervoarja. Vodo bo 

S » 
HPorabljali za centralno kur-

M za domačo rabo. Farska 
(£• n* granitu, kakor dobršen 
tj ^edske, in v ta granit so iz-

!<x" f>4 m globoko dvorano 
°*^e centrale. 

H- spiska energija trenutno še 
tii*f> ^ gospodarni izvor kalo-
»ij /cm°g in nafta sta na vri-
it

r,ie zmeraj cenejša. Toda Sve-
.ndo vendarle poskusili. 

tttL°mski reaktor bo uporabljal 
jž'*? vodo. Hkrati bodo dobivali 
4()Q,e^a navadno vodo, vročo do 
ti.5topinj, ki scve, ne bo radio-

lVna. Med prenosom od cen-

Človeštvo 
v številkah 

ilv Z a ' * , ' l k u šolskega leta je 
W ° 1 1 1 1 s v o l u 2 milijardi ln 
t0 ^''ijonov ljudi. Vsako le-
y** Prebivalstvo Zemlje po-
V ij ; i *a 18 milijonov. Po šte-
•nn/° S t i Prebivalstva je naj-
l7fl i*1 država Kitajska s 
<03 l n i l i J H n i ' riedl I m , U a s 
M. tollljonli velesili Sovjcl-
tf« Z v e z a i n 7 D A s t l 4 n ; i 

8- ••O* oziroma četrtem mc-
Uj z 20!) oziroma 178 milijo-

VfJj*JeostpJe- je naseljena še 
<*v , : v r ( m i 1 - 8 5 Prebival
ca, n a kvadratni kilometer, 
2J^k«J« pa Oceanija, kjer 
C ; i ''ta komaj dva prebival-

n a kvadratni kilometer. 

trale do radiatorjev centralne 
kurjave po hišah, bodo po izra
čunih izgubili le eno do dve sto
pinji toplote. 

Celotna moč centrale bo 125 
tisoč kilovatov, toda le eno de
setino bodo uporabljali za proiz
vodnjo atomske energije. 

D a l j n o g l e d m u j e 

r e š i l ž i v l j e n j e 
Radojica Golubovič, rezervni 

kapetan in vojni invalid iz Pri-
jepolja, je nosilec »Spomenice 
1941«. Poleg treh vojnih odliko
vanj hrani tudi daljnogled, za 
katerega pravi, da mu je slučaj
na rešil življenje. Bilo je med 
peto sovražno ofenzivo, v bor
bah na Sutjeski. Nemci so izne
nada napadli njegov bataljon. 
Radojica si je našel zaklonišče 
Za stoletno bukvo, ko pa je pri
šel izza drevesa, ga je zadela 
sovražna krogla v desni skrajni 
dal daljnogleda, ki mu je vi>el 
na prsih. Kovinasti del je kro
či t probila, steklo pa razbila. 
Sovražnik je dobro meril. Malj 
jo manjkalo, da ni krogla ubila 
Goluboviča. Ostal je živ po za
slugi daljnogleda. 

Š t e d i l n i k n a m e 

s t o m o t o r j a 

V okolici Stan; Pazove gostuje 
ciganska skupina z vrtiljakom. 
Člani te •kupina so zanimivi tu
di spričo tega, ker imajo nava
do, da snamejo iz svojega sta
rega avtObUM motor, na njego
vo mesto brž vgradijo štedilnik, 
ko prispejo v kakšen novi kraj. 
Avtobusni motor nato uporab
ljajo za pogon vrtiljaka. 

Ko končajo gostovanje, cigani 
pospravijo svoje rekvizite in 
kronajo naprej. Štedilnik kajpak 
odstopi svoje mesto motorju. 

tiger, lev, jaguar, panter, ris in 
leopard — ki pa še zmeraj zmo
rejo hitrosti med 60 in 70 km/h. 
Tudi z njimi torej ne gre, da bi 
se člove/k pomeril v hitrosti! 
Znani tekači so še gazele, anti
lope in jeleni. Prve zmorejo 
okoli 100 km/h, druge med 70 in 
90 km/h, jeleni pa približno 70 
kilometrov na uro. 

Gepard in njegova skupina'so
dijo med »hitre« tekače, med ži
valmi pa poznamo tudi »mara
tonce«. Slednji lahko, še vedno 
s precejšnjo hitrostjo pretečejo 
sila dolge razdalje. Volk denimo 
zmore največjo hitrost le 55 km 
na uro, vendar pa lahko, seveda 
z manjšo hitrostjo, v eni sami 
neči brez počitka, premeri 100 
kilometrov dolgo pot. Med »ma
ratonce« sodijo še lisica, pes, 
dingo in šakal. Mimo volka pa 
so najboljši dolgoprogaši še noji, 
kamele in severni jeleni. 

Zanimivo je, da je zajec, ki je 
na glasu kot zelo hitra žival, 
doseže največ 50 km/h. Se prese
neti j i veje pa se slii, da na po
gled tako okorni medved, lahko 
teče s hitrostjo 45 km/h. Slon, 
lci tehta nekaj ton, je le malo 
počasnejši; na uro preteče 40 
kilometrov. 

V naslednji atletski disciplini, 
v skokih med živalmi resda ne 
najdemo takšnih rekorderjev 
kot med tekači, vendar pa ko
zorog in divja koza še vedno 
lahko preskočita 10 metrsko raz
daljo. Nekaj več, 11 do 12 m 
zmorejo nekatere gazele, anti
lope ter gepard in kenguru. V 
Skoku v višino pa so rekorderji 
gazele, ki preskočijo tudi 3 m 
visoko oviro. 

KATERA 2IVAL 
NAJBOLJE VIDI 
Katera žival najbolje vidi, je 

težko ugotoviti. Naravoslovci 60 
mnenja, da najboljše vidi divja 
koza, ki živi na pobočjih ameri
ških planin Rockv Montaina. Ta 
žival opazi sovražnika celo na 
razdaljo 16 kilometrov. Tako iz
rednega vida nima najbrž nobe
na druga žival. 

DOMISELNI ZLIKOVCI 
Dva šestnajstletna fantiča sta 

v Angliji prišla v neko trgovi
no, »oborožena« z dvema belima 
mišima in ju spustila na prodaj
no mizo. Dekleta, ki so delale v 
trgovini, so se, kajpak, ustrašile 
in skrile v sosednjo sobo. Fanta 
sta odnesla igračk v vrednosti 
800 funtov. Izkazalo se je, da sta 
bila fanta iz sosednje šole za 
mladoletne prestopnike. 

KROKODIL 
V poslopje ministrstva se je 

pritihotapil krokodil. Opoldne — 
ko zaradi velike vročine v Kar-
thumu vsi spijo, je neki kroko
dil zlezel iz Nila in se splazil 
naravnost v zgradbo ministrstva 
za zunanje zadeve. To je opazil 
neki šofer taksija. Obvestil je 
policijo in čeravno so odkrili v 
salonu za sprejeme jasne in ne
dvoumne sledove, krokodila niso 
našli. 

EDINSTVENA 
KRVNA SKUPINA 

Ernesta Santos iz Honolula je 
medicinski fenomen. Ne pripada 
nobeni izmed znanih krvnih 
skupin in zaradi tega ne bo mo
gla dobiti transfuzije krvi brez 
težkih komplikacij. Pred nepol
nima dvema letoma so to odkrili 
zdravniki ob priliki nekega ki
rurškega posega. Od takrat nosi 
ta žena s seboj majhno plaketo, 
da bi zdravniki vedeli, v kolikor 
bi prišla v položaj, če bi ji bilo 
treba dati transfuzijo. 

Podoben poskus so nedavno 
tega naredili strokovnjaki v oce-
anariju državne univerze na 
Floridi. S posebnima avtomobi
loma — ki sta imela vgrajeni 
veliki vodni cisterni — so pripe
ljali na Florido dva srednjeveli-
ka živa kita. Potovanje je bilo 
za obe živali precej naporno, saj 
sta prepotovali 300 km, vendar 
sta kita vse to kar dobro pre
nesla. V oceanariju so ju spusti
li v bazen, kjer je bila zelo kal
na morska voda. Ker kita v 
takšni vodi nista mogla posebno 
daleč videti in ker je znano, da 
te velike živali nimajo posebno 
dobro razvitega voha, bi bilo 
pričakovati, da bosta kita stra
dala. Toda ribaka se v kalni vo
di nista »izgubila« niti za tre
nutek, mirno sta lovila ribe in 
sta se izogibala vsem oviram, ki 
so jih v bazen nastavljali stro
kovnjaki, celo prozornim stekle
nim stenam. 

Kaže torej, da imajo tudi kiti 
razvit poseben organ, s katerim 
proizvajajo ultrazvoke, podobno 
kot je to pri netopirjih. Kit za
zna »odmev« teh zvokov, ki se 
odbijajo od ovire, zato se vsaki 
oviri zlahka izogne. Tako so 
strokovnjaki razvozlali še eno 
uganko žive narave. 

PLASTIČNE KRPE 
ZA ŽILE 

V Avstraliji so na nedavnem 
zborovanju v Sidnevu objavili, 
da bo do konca tega leta izpo
polnjena metoda uporabljanja 
nekaterih plastičnih materialov 
za omotovanje sklerotično spre
menjenih ali traumatsko poško
dovanih krvnih žil v možganih, 
kakor tudi za »krpanje« velikih 
krvnih žil in kosti težko zlom
ljenih udov, ki bi jih brez upo
rabe teh substanc, na temelju 
doslejšnje prakse, morali ampu
tirati. 

Čeprav se bo uporaba plastič
nih materialov v medicini raz
mahnila, bo zelo velikega pome
na pri prvi pomoči in zdravlje
nju žrtev prometnih nesreč in 
nesreč pri delu. V bolnišnici v 
Sidnevu so zdravniki na ustrez
ni kliniki že opravili večje števi
lo uspešnih intervencij na krv
nih žilah, uporabljajoč plastične 
materiale, ki so v anatomskih in 
funkcionalnih pogledih popolno
ma zadovoljivi. 

A Šenčurjani so pa res nešteto
krat prizadeti. Pred leti niso 
niso mogli delati, ker so morale 
imeti vse organizacije seje kar v 
gostilni »Na jami«. Do kakšnih 
zaključko-v so tam prišli, si lahko 
mislite. Madonca, zdaj jih pa spet 
nekaj tare — seje imajo še vedno 
kar »Na jami«, čeprav so pred 
kratkim že dobili lep prostor, kjer 
bi lahko imeli sestanke tudi na 
najvišji ravni. 

Toda kaj bi jim zamerili, saj 
imajo v Šenčurju nekateri še vr
sto drugih domislic. Zaupam naj 
vam samo eno: 

Računajo z enosmerno cesto do 
Šenčurja (to je po sedanji iz 
Kranja čez Primskovo), nazaj v 
Kranj pa bi šli po cesti, ki je še 
ni, in sicer od gostilne »Na ja
mi« do nove ceste proti letališču 
v Brnikih. Postajališče naj bi bilo 

seveda pred gostilno, za katero 
mi je že marsikdo pojamral, da 
so ga vrgli ven, če ni bil priprav
ljen zapraviti kaj več denarja. — 
Dobri gospodarstveniki, kaj? Sen
čurjani pa prav gotovo vse do
mislice sklepajo spet po svoje. 
A In še ena iz Kranja: Šel sem 
na sprehod v Prešernov gaj. Tam 
sem se 'tudi vsedel na klopico in 
ko sem se odpočil sem šel počasi 
proti domu. Tudi na poti domov 
so se vsi- mimoidoči ozirali za 
menoj in se mi posmihali, za kav 
pa se nisem zmenil. Doma pa me 
je Marjana ' pošteno nabunkala. 
Bil sem ves umazan in flekast. 
Marjana je po vsej sili hotela zve
deti kje sem hodil in kaj sem po
čenjal. In če sem ji bolj pripove
doval o mojem nedolžnem spreho
du, manj je zaupala v moje go
vorenje. Zato. sem moral z njo še 
enkrat na isto pot v Prešernov 
gaj, kjer sva analizirala moje fle
ke. Toda komaj sva stopila v pre
lep gaj, sva zbudila iz mirnega 
počitka nešteto mačk, psov in ko
koši. In ko sva prišla do klopce 
na kateri sem dobil fleke, je Mar
jana zavpila: »Ježeš, štor štorasti, 
kar na tole si se vsedel.« In res, 
na klopci je bilo odpadkov že 
prej omenjenih živali cele kupčke. 
— Pri vsem tem sem si mislil — 
uboge živalce, saj v Kranju tako 
nimajo nikjer več miru, zakaj tu
di one ne bi smele na počitek v 
prelepo tišino Prešernovega gaja. 

Vaš Bodičar 

Brezplačna pot 
okrog sveta 

Mnogi potujejo po svetu z 
majhnimi stroški — peš, z »avto-
stopom« ali na kak drug podo
ben način, vendar je za zdaj 
edinstven primer Nemca Karla 
Mullerja, uradnika letalske druž
be, ki je prepotoval polovico 

Na avtomobilski cesti Zagreb— Plitvička jezera, so naši gradbe
niki hli/.u mesteca Slunja /grad li zelo zanimiv most. Zelezobe-
tonski nosilci so prvič pri nas grajeni v razvejani obliki in prav 
to je omogočilo, da so zgradili ta izreden most v zelo ostrem loku 

CINIZEM 
Stari angleški književnik S. 

Maugham zelo rad zbada žen
ske. V anketi nekega angleškega 
ženskega časopisa o karakterju 
in navadah žensk je dal nasled
nji odgovor: »Tudi ženske lahko 
varujejo tajnost. Samo ne mo
rejo zamolčati, da imajo tajnosti, 
o katerih ne smejo govoriti.« 

VSAKI DRUŽINI 
TELEFON 

Na Švedskem je 2,6 milijonov 
telefonov, t. j. 353 telefonov za 
1000 prebivalcev. To bi pomeni
lo, da praktično vsaka družina 
v državi razpolaga s telefonom. 
Švedska je v tem pogledu druga 
na svetu. V Združenih državah 
je 355 telefonov na 1000 prebi
valcev. 

ŠAKALI NA OTOKU 
PLJESCU 
Na otoku Plješću v Dalmaciji 

živi še nekaj šakalov. Žival je 
podobna volku, je precej manjša 
in zelo krvoločna. Rada napada 
ovce, koze, perutnino, najraje pa 
žre mrhovino. * 

Zemljine krogle s ponarejenimi 
letalskimi vozovnicami. Samemu 
sebi je izdajal ponarejene letal
ske vozovnice, žigosal jih je in 
krenil — na pot! 

Najprej je iz Frankfurta od-
letel v Najrobi, glavno mesto 
Kenije, od tod pa'je nadaljeval 
pot v Dar-El-Salam v Tanganji-
ki, kjer so mu v hotelu zadržali 
prtljago, ker ni plačal hotelske
ga računa. Novo potovanje ga je 
odvedlo v Barcelono, nato pa v 
Rim. Iz Italije je, še vedno z 
istimi vozovnicami Odletel v 
London, kjer so naposled odkri
li njegovo goljufijo. 

Njegovo poslednje potovanje 
je bilo — spet z letalom — iz 
Londona v Frankfurt, vendar to
krat prisilno. Sodili mu bodo v 
Frankfurtu. Muller je preisko
valnemu sodniku rekel, da je 
potoval v Afriko samo zato, da 
bi se sestal z neko mlado in pri
kupno znanko. Muller je nam
reč optimist in smatra, da mu 
bodo srečanje, z dekletom oce
nili kot olajševalno okolnost. 

S T R O J N I Č L O V E K 
Direktor britanskega instituta 

za napredek standarda dela John 
Mach pravi v nekem poročilu: 

»Zdrav razum nalaga da po
svetimo največjo pozornost de
lovni morali in odnosu do dela. 
Iluzorno je imeti najpopolnejše 
stroje, če z njimi upravljajo 
ljudje, ki so indiferentni.« 



T E L E S N A K U L T U R A 

) J i O K Z A K L A D O Vi Triglav 
s p o m l a j e n o e n a j s l o r i c o 

IX Najbrž bi T so zgodb« povedal doktorju, a pri
š lo je drugače . Moj K bogi oče je še tisti v e č e r 
•mri in ta dogodek je potisnil vse drugo ob stran. 
Drugo jutro je kapitan že prilezel po stopnicah 
k nam. Kar sam .u je na toči J m m in ga pil več 
kot sicer. Vsi smo se zgražal i , ko se je drl v h i š i 
žalost i in pel ono zoprno mornarsko pesem. Dok-

M poklicali k nekemu bolniku, mi drugi pa 
se ga vsi neznansku hali. Kazalo je, da je 

pozabil, kaj mi je pred dnevi zanpaL 

18. Dan po pogrebu se je oglasil tujec. Moral je 
biti popolnoma slep, zakaj tipal je s palico pred 
seboj in bil je ves s p a č e n in zgrbljen. Povpraša l 
nae je, v kateri del d e ž e l e je pravzaprav prišel . 

Povedal sem mu, da je p r i e l v naš zaliv in v našo 
k r č m o . Iztegnil sem roko in pograbil jo je kot 
s k l e š č a m i . » Z d a j pa fant,« je rekel »vedi me 
h kapitanu, sicer ti zlomim roko.« Š l a sva sku
paj v sobo za goste in moral sem ga peljati 

naravnost pred kapitana. 

V petek z v e č e r je bila v lov 
ski sobi hotela Evrope v Kranju 
tiskovna konferenca, ki jo je za 
gorenjske novinarje in dopisni

ke pripravilo vodstvo NcTomeln 
ega kluba >Triglav« iz Kranja, 
Zbranim na sestanku je govoril 

tovar iš Mihe l ič , predsednik 
Športnega d r u š t v a »Triglav«. 

Kot v rnncrih nogometnih 
klubih, ki tekmujejo v Sloven
ski conski ligi, se je tudi v 
kranjskem pojavilo precej pro
blemov, ki so spremljali klub 
>koraj vse od ustanovitve. Ce-
stokrat so bili vzrok tem pro
blemom nogometaš i bodisi zaradi 
nepos lušnost i ali pa slabe igre. 
zadnje ne moremo in ne sme
mo uvrstiti med probleme kluba, 
ker so jih ustvarili gledalci (pri 
tem je bil seveda najbolj priza
det klub), ki v e č k r a t preostro 
obsojajo vsak spodrsljaj in pri 
tem ne pomislijo, da je pred 
vsako tekmo treba prež ivet i 
precej skupnih ur na treningih. 
»Triglav« je letos skuša l rešiti 
svoje probleme s suspendira
njem nekaterih igralcev. S tem 
je »ubil dve muhi na mah« — 
mladim in nadarjenim igralcem 
je o m o g o č i l nastopanje v prvem 

LJUDJE IN DOGODKI 

O P O Z O R I L O 
Izjava št ir ih vlad: Cehoslova-

ske, DK N e m č i j e , Poljske ln Sov
jetske zveze je znova opozorila 
na nevarnost militarizacije Za
hodne N e m č i j e in na vse posle
dice, ki lahko spr ičo tega nasta
nejo^ Vlade prav zato izražajo 
že l jo , da ne č i m p r e j sklene mi-
rovu* pogodba / obema N e m č i -
jaoLi. ker bo le tako m o g o č e za
vreti akcijo r e v a n š i s t i č n i h in nai-
V t a r u t i č n i h krogov v Zahodni 
BfemčijL, ki postaja vse g la sne j ša 
h« ki doprinosa levji d e l e ž k 
zaostrevaaja nasprotij med 
Vzhodom in Zahodom. 

Zato je prav, da s« nekolika 
nadrobneje dotaknemo notranje 

in zunanje po l i t i čnega dogajanja 
v Zahodni N e m č i j i . Oč i tno je, da 
Zahodna N e m č i j a vse od tistih 
trenutkov, ko so j i zahodni za
vezniki 1954. leta v Bruslju eno
stransko priznali status suverene 
države , izkorišča sleherno med
narodno napetost za to, da od 
svojih zaveznikov izsili č i m v e č 
koncesij, da vse bolj ukinja ome
jitve, ki so jih postavili razvija
j o č e m u se n e m š k e m u militariz
mu na raz l ičnih povojnih med
narodnih konferencah. Vse glas
neje se s l i š i jo v Zahodni Nem
čiji pripombe, da je Zahodna 
N e m č i j a najbolj ogrožen i č l e n 
»ahodnega tabora in da jc aate 

m tomu m m@m 
N A D A L J E V A N J I : S P L O Š N E 
I A Z T R A V B 

Generalna s k u p š č i n a O Z N je v 
ponedeljek dopoldne nadaljevala 
sp lošno razpravo. Prvi govornik 
je bil gvinejski predsednik Se-
kou Toure. 

Predsednik Sekou Tgure je 
dejal, da tratijo č a s vsi tisti, ki 
se boje da bo Afrika klonila pred 
•mm ali drugim blokom. »Afr i 

ka je prenehala biti vir bogatitve 
tistih, ki so jo gospodarsko in 
politaVno nadziral L Afrika hoče 
biti Afr ika , - je dejal uvinelski 
predsednik. To, da h o č e j o neka
tere države opozarjati na do-
adevno nevarnost tuje nadvlade, 
ki grozi Afriki , jo Sekou Toure 
na /nač i l sa ponkus prikrivanja 
ta itne nadvlada nad nekaterimi 
a fr i šk imi področj i . V nadaljeva-
nju jt" gvinejski predsednik go
voril še o novih neodvisnih dr
Žavah, v Afriki , ki so bde prav 
zdhj sprejete v svetovno organi
zacijo in jih pozval naj se upro 
vsakemu poskusu imperialistov, 
bi bi jih izoliran. Opozoril je na 

to, da so afr i ške narode, podvr
ž e n e pritisku, imeli za s u ž n j e ter 
je rekel, da ne on, ne njegovi 
voditelji ne bodo nikoli privolili 
v to. da bi v O Z N igrali vlogo 
lutk 

K A Z G O V O K I O S O D E L O V A 
N J « 

V A k r i se le tri dni mudi de-
lagadja Zveze sindikatov JugO-
itavije. ki jo je na obisk povabit 
kooiire^ sindikatov Gane. Dele-
zmnia je imela doslej vrata raz 
govorov na katerih so izmenjali 
i zkušnje in tfida sindikalnih or-
imrzaeij in določi l i osnove nu-
fcrifnjega -iodeiovanja. 

/.AIIIKV A P O O B N O V I 
r O C A J A N J 

Po pravkar k o n č a n i h kongre-
* h radikalov :n ka to l i čanov v 
Parizu bi lahko rekli, da so -
hrrzemii - n e o d v i s n e « — vse 
francosko stare po l i t i čne stranke 
za obnovo pogajanj o miru z 

a lž i r sko Narodno osvobodilno 
fronto. Po združi tv i S o c i a l i s t i č n e 
stranke K P Francije, Guy Molle-
tovih socialistov, vseh velikih 
sindikalnih središč in vseh mla
dinskih organizacij so ude leženc i 
kongresov Radikalne in Ljudsko-
repuhlikanske Stranke /daj v po
sebnih resolucijah izrazili že l jo , 
da bi se č i m p r e j zače la pogaja
nja o premirju vzporedno z raz
pravo o poroš tv ih za m o ž n o s t 
svobodne konsultacije a lž irskega 
prebivalstva o referendumu in 
njegovi usodi. 

P R O T I A V S T R I J S K E 
D E M O N S T R A C I J E V R I M U 

V Rimu je v ponedeljek okoli 
1000 mladincev organiziralo pro-
tiavstrijske demonstracije zaradi 
spora v zvezi z v p r a š a n j e m J u ž 
ne Tirolske. Demonstranti, v 
glavnem š t u d e n t j e , so vzklikali 
proti avstrijska gesla in izražali 
pripravljenost, da -brani io to 
področje« . Pred poslopjem par
lamenta so zažgal i avstrijuko za
stavo. 

N F Z A Z F L K N Š V I C A R S K I 
D I P L O M A T 

Sovjetsko /.unanie ministrstvo 
je ohvestilo tretjega sekretarja 
švicarskega v e l e p o s l a n i š t v a v 
.Sovjetski zvezi Francoisa Plc i -
ta, naj č i m p r e j zapusti Sovjetsko 
>Tvezo. 

P R E D V O L I L N A / R O 
K O V A N J A 

Zunanu minister tt;ilij;> <» gm 
)e ponovno v ponode[|<k popol
dne odpotoval v Ni-w York I i 
bi prisostvoval znkl |uel\ii 
pol i t ične ra/nr.ive < Generalni 
skupščini O Z N in razpravi n 
Z^orniem Poadiž ju , n katero v 
Italiji upajo, da se bo načela 18. 
t. m. Italijanska vlada je nam
reč m o č n o zainteresirana, da bi 
bilo vpra;u i | ; Zgornjega Poadiž -
ja v O Z N č i m p r e j rešeno , ker se 
boji, da bi v nasprotnem prime
ru skrajna desnica pretirano iz
koriščala to vprašanje v predvo
lilni kampanji. 

gadelj nujno prav njej zagotovi
ti tako v o j a š k o silo. ki bo spo
sobna to nevarnost zavrniti. Pri 
tem gredo seveda zavestno pre
ko dejstva, da je že dvakrat do
slej prav N e m č i j a napadla svoje 
vzhodne sosede. Po l i t i čna ironija 
je prav v tem. da N e m č i j a s ta
ko politiko uspeva. Celo britan
ski predsednik Macmillan je na 
l e t o š n j e m zasedanju Generalne 
s k u p š č i n e zastavil ves osebni 
ugled, da bi opravi-'il nem"ko 
zahtevo po atomskem o b o r o ž e v a 
nju in da bi prepričal n a v z o č e 
delegate v nič kaj verjetno dej
stvo, da so n a m r e č namere nem
ških mfUtarlstov miroljubne in 
konstruktivne. Takih primerov 
zagovarjanja n e m š k e g a milita
rizma ie v zadnjem času vse vi 
Francija bo prav v kratkem pod
pisala v Zahodno N e m č i j o po
godbo, po kateri bn odstopila za
hod n o - n e m š k i m v o j a š k i m eno
tam nekatera v o j a š k a opor išča . 

Vse to priliva olie na ogenj 
n e m š k e m u militarizmu, š e ja-
nuaria 1950. leta N e m č i j a ni ime
l i nobenih svojih oborožen ih si!. 
V februarju istega leta se je pr
v ič pojavila n e m k a policija, prt 
in pol let pozneje so že prisegli 
prvi nem ki oficirM in podofleir-
ji . letos pa š t e j e Bundeswehr 2e 
17.000 ot'icir'ev. torej samo 7.f!00 
mani kot jih je imela nem ka 
vojska 1939. leta ob za'etku dru-
de svetovne voine. N e m š k a in-
dustriia vse bolj proizvaja lurii 
za vojsko, čeprav je bilo na kon
ferenci v Jalti in Potsdamu n 
čano izjavljeno, da N e m č i j i ni
kdar več ne bodo dovolili proiz
vajati n i k a k r š n e g a v o j a š k e g a 
mat»rial . i . N e m š k a letalska indu-

i i i . ki proizvaja v gtavnetll 
vojaška letala, je v zadniih le«ih 
poslala n a j m o č n e j š a letalska in
dustrija v Evropi. Razen tega je 
v I '»»nega precej n e m š k e g a ka
pitala v proizvodnjo razl ičnih 
vrst atomskega orožja. 

Vzporedno z rastjo materialne 
osnove, postajajo vse flasnaj • 
lahteve nem kih mili'aristov. 
Spoaaniaao se samo na zloglasno 
spomenico n e m š k i h generalov, v 
katari zahtevajo atomska oboro
žil i ' , /a Hundesvvehr. Nate 
spomnimo izjave vodilnih nem
ških državn ikov , ki odkrito po
znajo Nemce na boj za OSI 
ditev sedanjih poljskih in čeho 
llovaikill ozemelj. Da bi hita 
Ironija agodovine la aacja prav 
Zahodna N e m č i j a IS lat po voj
ni, v kateri je bila porazen i. / | 
hleva od Francije, ki je pri nje
nem porazu sodelovala, naj ji 
vojaška oporišča , ki jih hodo 
porabili za urjenje tVehrmachta, 
odstopi kot del n e m š k e g a o/ m 
l.j.i. ki naj bi bil pod n e m š k o 
zakonodajo. 

Vsako zaostrovanje mednarod
nega položaja gre m o č n o v prid 
koncepcijam zahodno n e m š k i h 
militai isiov in zato ni čudno , tla 
Sad aaaaf n a j v e č pripomorejo k 

temu, da se po loža j ne bi iz
boljša l . Praksa n a m r e č kaže , da 
vsako i zbo l j šanje po ložaja nujno 
vpliva narahlanje v o j a š k i h vezi, 
to pa izpodjeda korenine utili
tar i s t i čn im koncepcijam zahodno 
n e m š k e politike, ki sloni na trd
ni enotnosti Zahoda in s tem v 
zvezi, kot smo videli, kuje ka
pital zase. 

Edino tako si lahko t o l m a č i m o 
oster kurz, ki g2 je Zahodna 
N e m č i j a zače la izvajati do svo
jih vzhodnih sosedov, predvsem 
do Vzhodne N e m č i j e , ko je pre
povedala vsake trgovske stike z 
njo in zagrozila, da bo preko Sc-
vcrnoatlantskega pakta dosegla, 
da bi vse a'.lanske države gospo
darsko bojkotirale vzhodnoevrop
ske deže l e . 

Zahodna N e m č i j a skuša preko 
svojih zahodnih zaveznikov do
biti vsestransko podporo za svo
je načrte . Pri tem ne nastopa 
zgolj kot enakopraven partner, 
m a r v e č celo pretendira na errega 
izmed vodilnih p o l o ž a j e v v tako 
imenovani zahodni skupnosti. 
Zaradi takih ambicij je prav v 
zadnjem času prišla navzkriž s 
Francijo. Ta nasprotja so se po
kazala na nedavnih razgovorih 
med francoskim ministrskim 
predsednikom Debrejem in vo
dilnimi n e m š k i m i državnik i v 
Bonnu. Kaže , da je otrok, ki so 
ga zahodne sile v blokovski ome
jenosti skrbno negovale in raz

vijale, zrasel s t a r š e m čez glavo 

m o š t v u , drugim klubom pa je 
pokazal, da se tovrstni proble
mi lahko reš i jo . Kranjski pri
mer vsekakor ni osamljen, le, 
da imamo Gorenjci to slabcsl (!), 
da smo odkriti in ne z a m o l č i m o 
nešportn ih dogodkov na igr išč ih . 
Ne smemo misliti, da vidimo 
grobo igro te na kranjskem sta
dionu, takih reči je povsod do
volj. Temu je čes takrat vzrok 
slab sodni šk i kader, saj š e no
ben sodnik ni sodil enako ostro 
vse tekme, nedisciplinirani gle
dalci in tudi Nogometna zveza 
Slovenije, ki se ne zanima za 
ž iv l j en je v slovenskih nogomet
nih klubih. Kranjske nogometa
še š e nikdar ni obiskal zastop
nik zveze in prisostvoval se
stanku vodstva kluba in niti en
krat ni NZS zahtevala zapisnike 
sestankov, da bi vsaj malo spo
znala notranje probleme kluba. 
Lahko je obsojati druge in pri 
tem pozabiti nase. 

Besedo, dve o publiki. — Ne
kajkrat smo v slovenskih časo
pisih brali o nešportn ih gledal
cih iz Kranja. Preko te ocene 
ne moremo. Verjetno (zelo ver
jetno) v nobenem kraju ni ta
ko mrtve š p o r t n e publike, ket 
prav v Kranju. Ce v Splitu vr
že jo sodnika v morje, je to na
vadno v časop i su omenjeno (če 
sploh je) le na koncu poroči la , 
če v Ljubljani s k u š a j o napasti 
rokometnega sodnika in nas
protnega igrailca, je to z a m o l č a 
no, če pa se kranjski plavalci 
razveselijo zmage d o m a č e g a 
tekmovalca in mu zaploskajo, 
piše v č a s o p i s u , da je kranjska 
publika izredno nedisciplinirana. 
Ce je bila v Kranju kdaj po
membna tekma, ali so d o m a č i n i 
tedaj prevpili nasprotnikove »na
v i jače«? Gorenjci smo pač taki, 
da radi kritiziramo sami sebe, 
drugi to izkoristijo in napravijo 
»iz muhe s lona«. V Ljubljani je 
v neki košarkarski tekmi igra
lec z vso m o č j o vrgel ž o g o (na
merno!) sodniku v obraz. To jc 
pisalo v časn iku . Kaj , ko bi se 
to primerilo v Kranju?! 

Za vse velja — poglejte šport
ne prireditve tudi v drugih kra
jih, če imate za to m o ž n o s t i , po
tem ocenjujte sebe in druge! Da, 
predvsem ocenjujte sebe, teda 
pri tem u-poštevajte razmere in 
dogodke pri drugih, da ne bo 
sodba preostra ali premila. 
a> Povrnimo se h kranjskim no-
© g o m e t a š e m . Igralci niiso bili 
a> kaznovani le zato, ker so pre
ti) teklo nedeljo •grešili«, a m pxk 
0 so temu vzrok tudi druge za-
f) deve. Triglav bo odslej igral 
O s pomlajeno enajstorico, ki ji 
D Jc letošnji prvi cilj — obsla-
g) nek v Slovenski conski ligi. 
O S r e č n o na pot! 

J . Zontar 

Zakaj samo 

z i m s k i športi 
športno življenje v Zgornje0 

savski dolini zaživi pravzaff 
'sele v zimskem času, ko se zacte 
smučarija. Tedaj je na pobocp 
Vitranca, ali v dolini Tamar? 
pod mogočnimi skakalnicami v i t 

živo. Iz vseh krajev Slovenije >n 

Jugoslavije prihitijo v ta kot 
Športniki, da merijo svoje mod 
na smučeh. 

Tudi letos so se Kranjskog 
ski smučarji pričeli pripravi}*" 
že zelo zgodai. Najboljši so ods» 
preteklo nedeljo na skupni treniti 
alpskih smučarjev za Češko kočo 
nad Jezerskim, kjer jih tref* 
zvezni trener tovariš MagM*1, 

Tare pa jih ta problem, kam v0" 
do dali vso mladino. Te je J! 
Kranjski gori toliko, da dotn*0 

športni delavci ne utegnejo sfl« 
jeti vse v smučarski klub. . 

Razen smučarjev, v KraMj* 
gori uspešno deluje tudi kegll1' 
ški klub. Kegliači se lahko f* 
hvalvo z nekaterimi uspehi v 
publiškem, kot tudi v zvezne* 
merilu. Kegljišče pa imajo že M" 
ko slabo, da bo treba začeti res~ 
ne je misliti na adaptacijo, ali P 
na gradnjo novega. , 

Aktivni so tudi strelci, ff"* 
spet so problem prostori. 
morajo vedno gostovati, kar f. 
jih nedvomno precej ovira r 
njihovem delu, čeprav je kljub t e 

mu za strelski šport tudi v W 
kraju precej zanimanja. r 

Kaj pa ostali športi? Lahko 
gojili rokomet. Če drug ne srn* 
čarii, kot dopolnilni šport. *, 
kakšno drugo športno panogo- ^ 
kakšnimi drugimi športi krati^ 
skogorčani še ne bodo tako 
lu prišli na zeleno vejo. To Pi 

čisto iz preprostega razloga 
ker ni zato potrebnih Šport"^ 
delavcev, nobeden drug, rrf* 
peščica smučarskih športnikov, P 
se ne zanima za noben <*r» 
Šport. 
# Kaže, da bo moral tu f^0^ 
# poseči vmes Svet za Šport ^ 
# telesno vzgojo v jeseniški o 
# čini ter prispevati nekaj £r/^ 
# stev tudi v ta del svoje obe1• 
# in ne samo za Jesenice, K : 
# je to čestokrat dogajalo do* 

M-

B R E Z S P R E M E M B PRI v B l I ° 

V soboto se je končal P 
del l e to šn jega keglja.""-kega P 
venstva Kr*nja, na katerem . 
stona blizu 70 tekmovalcev. * 
je bilo pr ičakovat i v n a d a l i ^ 
nju ni pr i š lo do več j ih ^ P ^ 
memb, tako da je v vodstvu 

veri no Stare pred Martela" 0 

Vrstni red po prvem (

 f 

Stare 841, Martelanc 822, B r % \ , 
803, Rooret 802, ing. SuŠn*£| 
Debeljak 778, Prestor 778, TU 
776, Valentar 775, Kordež ' 
I. S tružn ik 774, J . Ambrožič 
Jereb 771, M . Rogelj 770 i t d

g > 

Lotili so se pomembnih nalofl 
S s e j e Z v e z e z a t e l e s n o v z g o j o 

V minulem tednu je imelo so ga nakazali in katerega boJo;>o>samcz.nih odborov, ki 
pradsedatVO Okrajne zveze za .še nekoliko dnpol n ili, bodo po prihodnje samostojno * fjli 

redno sejo po združi tv i vseh zai 7.1 im. Razen tega bodo v.sem or- tudi o ustanovitvi cdbora "*' j-o 
športnih zvez in podkve* v enot- ganizacijam poslali tudi razpis bojko. Skupno z Odbojk***^ 
no š p o r t n o vodstvo. Med drugi- za vsa prvenstva okrajne zveze, zvezo Slovenije in vseli ***% 
mi so razpravljali o sprejemu Do konca tega meseca bodo iz- rc.siranih osnovnih enot. k l *f 
poslovnika predsedstva, o nor- delali pro-račun. ki bo sestav- ukvarjajo z odbojko, bo:l<> '* j,-
maliz.aeiji delovanja organov l.jcn na dejanskih potrebah in po lali poslovnik in predlog z * J ^ i 
predsedstva, komisij in odborov programu dela. Dogovorili so se ROV« sestavo ter ga pred'0 

ler sprejeli ustrezne uklepe. Na- tudi. da bo 18. t. m. ob 16. uri predsedstvu v odobritev. so 
dalje so razpravljali o ustano- na O L O v Kranju sestanek vseli Tri kadrovskih .spremnu'';* 
vilvi odbora za odbojko, o ka- predsednikov in tajnikov /vez. in sprejeli tudi sklep, da so y 

tirovskih vprašanj ih in o dode- podz.ve/, na katerem bodo raz- mir Sote l j šek izvoli 11 .«d«n 

litvi š t ipendi j nekaterim bodo- pravljali in sklepali o izvolitvi slrativnega .sekretarja OZ. 
č im športn im delavcem za š tudi j 
na Visoki soli. 

Ugotovili so. da .se je delo od 
zadnje seje odvijalo normalno 
in sklenili, da bodo vse zveze 
in nodaVSIS delovale do k<«n i 
leta še po svojih š t i r i h poslov
nikih. Nadal jnji sklepi, ki so biil 
po pestri debati sprejeti, so zelo 
obširni . Tako bo pi.sarna OZ IZ-
ili ;.iia osnutek poslovnika za VSC 
nove odbore. Program 

I V . k o l o d r ž a v n e g a a t l e t s k e g a p r v e n s t v a 

I Krogi l i l i \m titkirutf 
ik (J) 

ponedeljkovi Verdnik (.1) 10:07,.1, Po ločm* 5 ) 

pdd 

U K R E P N K - T R I G L A V « 
Uprava Nogometnega kluba 

-Triglav*, iz Kr.mia je pri
tekli teden kaznovala pet svo
jih igralcev. S š e s t m e s e č n o 
prepovedjo igranja na vseh 
tekmah in sodelovanja na 
treningih so bili kaznovani: 
S a š o Stravs, Marjan Biez.u, 
Jože CebulJ, Stane Brezar in 
Marjan Mihclč ič . 

Kot s m o ž e v (poneneijKovi vernnnt \J) u»:u/,.i, rww*—• , 
š tev i lk i omenili, je bilo v node- 10:08,2, 4 X 100 m: Jeseni^ 

a 7 j a ljo v Kropi 4. kolo ©kipnoga dr- Naklo 52,9, Kamina gorica • 
dela, ki z a v T i e g a atletskega prvenstva, ki v i š ina: TrebuAak (J) 155. p 0 T (J) 

so se ga ude lež i l i gorenjski klu- š e k (J) 155, daljina: M^^flfP* 
bi Jesenice ter I»artiz:.n iz N a - 5 91, Rozman ( K G ) 5.»!. k [ (J) 
kln in Kamne gorice. Zaradi po- Vari ( K G ) 11.."M, Trobi:-
manjkanja prostora smo objavili 10,50; Izven — h i r a hoja *l''.j5,0i 
lc vrstni red ek:p, danes pa še A ž b e (J) 47:0(5,0. Come (J) "*",.fln' 
nekaj posameznih rezultatov, kopje: Vari (KG) 51,00, fL^T 
Zanimivo je to, da so bili dose- 5ek (J) 41,50, disk: Ažmafl 
ženi najbol jš i izidi v disciplinah, ljo) 36,55, Trebušak (•" ' 
ki niso na sp; rodu prvenstva, to troskok: Poljan.šok (.T) H . 9 0 ' 
je v metih in hitri hoji. m.in (KG) 11,45. ,5,0. 

R E Z U L T A T I : mo.ki - 100 m: Ženske - 100 m R ' ' ' o 0 i i ' ; 

Mlakar (J) 12,1, K«.Uivnik (N) 800 m: Rakovec 3:26,6, 4 X 1 U ,i5, 
M a t ! iM , | , Naklo (ili.l), vidna: P u J w " r t > <| l» : 

DŽafič (J) 58,6, ir.OOm: I •'.; daljina: Rakovce 3,68, k 

(J) 4:38,0, Corno (J) 4:12,5, 3000 m: Puliar (vse Naklo) 8,28. 




